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IVAN RUPNIK

Sporazum o pokroviteljstvu Kidričev nagrajenec
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' "°ns Gazvoda in Tomo Martelanc podpisujeta sporazum

UNIVERZITETNA KNJI

Generalni direktor IMP-ja Boris Gazvoda in ravnatelj Narodne 
Univerzitetne knjižnice Tomo Martelanc sta 12. aprila podpisala 
sporazum o pokroviteljstvu IMP-ja v akciji za izgradnjo NUK II. To 
je v zgodovini te knjižnice prvi primer, ko seje neko podjetje odločilo 
*a podporo te kulturne in znanstvene ustanove.

Firma IMP se dobro zaveda 
Pomena izobraževanja in kul
ture, področja, ki mu pripada 
tudi NUK. Zato odločitev

o sponzorstvu v akciji izgradnje 
nove NUK temelji na prepriča
nju, da bo dobro razvit knjiž
nični informacijski sistem koristil

denci IMP-jeve dejavnosti ter 
dajali strokovne nasvete in po
moč pri nabavi opreme. IMP bo 
za vso opremo, ki jo bo dobavil, 
ponudil možnosti za njeno vzdr
ževanje pod ugodnejšimi pogoji, 
o čemer bo sklenjena posebna 
pogodba.

NUK pa se obvezuje, da bo 
posebej navedla IMP kot pokro-

V Republiški skupščini Slovenije je bila 11. aprila slovesna podeli
tev Kidričevih nagrad - to je najvišjih republiških priznanj za po
dročje izumov in tehničnih izboljšav. Nagrajenih je bilo 19 projektov 
s področja tehničnih ved. Med dobitniki nagrade je bil tudi IMP- 
jevec iz idrijskega Tia Ivan Rupnik, ki je prejel omenjeno nagrado za 
projekt NC obdelovalne linije za razrez aluminijastega profila in 
prebijanje lukenj. Rupnik, ki je vodja Tiovega programa I, je dobil 
leta 1986 sozdovo priznanje za dosežene uspehe na področju razvoj, 
tehnologij, zdaj pa so njegovi uspehi kronani z nagrado na republi
škem nivoju.

Predlog za Kidričevo nagrado 
je dala Katedra za obdelovalno 
tehniko Fakultete za strojništvo 
v Ljubljani. Na tej nalogi, ki je 
bila nagrajena, so delali trije 
strokovnjaki: Ivan Rupnik kot 
vodja projekta, Dušan Kastrevc 
s Fakultete za strojništvo in po-

- dobavni roki so bili najmanj 
polovico krajši kot roki na do
mačem tržišču.

Velik delež v izvozu izdelkov 
je predstavljala kompletna dru
žina aluminijastih rešetk, zato so 
to problematiko proizvodnje in 
kvalitete vzeli kot prioritetno na-
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tudi in še zlasti gospodarstvu, saj 
bo omogočal ustrezno izobraže
vanje novih generacij.

IMP ima kot inženiring firma 
velik poslovni interes pri fizični 
izgradnji nove NUK, vendar ne 
prejudicira izbora izvajalcev, ki 
mora biti opravljen po običajnih 
načelih javnega razpisa.

IMP-jevo sponzorstvo ni prvi 
tovrstni primer, saj je firma na 
podoben način sodelovala tudi 
že z drugimi dejavnostmi v Slo
veniji, (PEN, KC, KC IC) in 
nazadnje tudi pri izgradnji NSB 
v Zagrebu.

IMP se z omenjenim sporazu
mom obvezuje, da bo iz svojih 
sredstev prispeval kot pomoč pri 
izgradnji NUK II opremo v di
narski protivrednosti 50.000 za- 
hodnonemških mark ter tudi 
kasneje vsako leto finančno pod
prl nakup tuje strokovne litera
ture. Nadalje se tudi obvezuje da 
bodo njegovi strokovnjaki na že
ljo NUK sodelovali kot izve-

vitelja v popisu izvora sredstev 
za izgradnjo in opremljanje nove 
zgradbe in da bo obvestila jav
nost prek sredstev javnega infor
miranja in publicitete ter dovo
lila pokroviteljem, da tudi sami 
na najprimernejši način nave
dejo svoje pokroviteljstvo pri iz
gradnji novega poslopja NUK 
s ciljem poudarjanja svojega so
delovanja ob upoštevanju znan
stvenega in kulturnega dostojan
stva NUK. V ta namen se NUK 
obvezuje brez nadomestila od
stopiti pisani in slikovni material 
iz svojih fondov oziroma doku
mentacije ter sodelovati pri 
skupnih publikacijah. Prav tako 
se tudi obvezuje, da bodo njeni 
strokovnjaki s svojim strokov
nim znanjem in poznavanjem 
tehnološkega procesa knjižnično 
informacijske dejavnosti na željo 
IMP sodelovali kot konzultanti 
pri opredeljevanju ponudb za 
opremljanje sorodnih objektov.
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Ivan Rupnik

kojni profesor dr. Zoran Seljak 
kot strokovni svetovalec.

Zakaj so se v Tin odločili za 
reševanje te problematike?

Že pred nekaj leti so v tem 
idrijskem podjetju, je povedal 
Kidričev nagrajenec Rupnik, iz
brali tako strategijo poslovanja, 
v kateri je imel vidno vlogo tudi 
izvoz elementov iz programa kli
matizacije na zahtevna konverti
bilna tržišča. Izvoz je začel od 
prvih majhnih naročil naraščati 
v večja naročila, kar je za Tio 
pomenilo dva bistvena problema 
in sicer:

- srečevali so se z večjimi zah
tevami po kvaliteti,

logo. Dotedanja tehnologija iz
delave polizdelkov je bila za te 
zahteve neustrezna, ker je tako 
količinsko, kot tudi kvalitativno 
omejevala proizvodnjo. »Menili 
smo, da bi za avtomatizacijo ob
delave polizdelkov povečali ob
seg proizvodnje, kvalitete izdel
kov in zmanjšali stroške proiz
vodnje, skrajšali celoten proiz
vodni proces, nenazadnje pa bi 
prispevali k donosnejši prodaji. 
Zato smo si postavili nalogo, da 
bomo koncipirali in razvili novo 
proizvodno linijo z največjo 
stopnjo avtomatizacije za razrez 
aluminijastega profila in prebija
nje lukenj. Pred tem pa smo bili 
postavljeni pred nov problem:

Ustanovna Skupščina
V ponedeljek 7. maja se je prvič sestala skupščina podjetja sestav

ine oblike IMP - inženiring, montaža, proizvodnja r. o. (različna 
odgovornost op. p.) Po opravljenih formalnostih so delegati najprej 
Poravnavali pogodbo o združevanju v sestavljeno obliko, oziroma 
jjjdj konkretno o vloženih deležih posameznih vlagateljev torej po-

y uvodu je dosedanji gene- 
ami direktor zdaj že bivšega 
ozda Boris Gazvoda povedal, 
a so izpolnjeni vsi formalni po- 

=°J> za ustanovitev skupščine in 
kovanje podjetij na novih te- 

, oljih. Kot je povedal, novo po
šlje IMP sestavljajo dosedanje 
figanizacije skupnega pomena 
.. el°vna skupnost sozda, Inženi- 
"n8 in Marketing), ki je bilo for- 
alno registrirano s 1. marcem 

otošnjega leta. Toda, kot je po- 
ar>l, je v pogodbi o ustanovitvi

opredeljeno oblikovanje novega 
podjetja s 1. januarjem letoš
njega leta. S tem datumom so 
prenehale obstajati vse tri prej 
omenjene organizacije, s tem pa 
je IMP postal pravni naslednik 
za poslovanje teh organizacij. 
Poleg tega so uresničeni vsi 
sklepi, ki so bili postavljeni kot 
pogoj za začetek delovanja nove 
organizacije. Eden od teh je bil, 
da se najpozneje v dveh mesecih 
po zaključnem računu ugotovi 
skupna vrednost vloženih sred

stev in na tej osnovi ugotovi šte
vilo glasov v skupščini. Uresni
čen je bil tudi sklep o ureditvi 
razmerij za dela v tujini predv
sem v Iraku in Alžiru. To poro
čilo je pripravil poseben odbor, 
ki ga je imenoval kolegij direk
torjev nekdanjega sozda.

Deleži prenizki
V razpravi o višini deležev po

sameznih vlagateljev se je naj
prej oglasil direktor in delegat 
Livarja Andrej Rode, ki je po
udaril, da se z izračunom ugo
tovljenih deležev ne strinja in ne 
daje soglasja. Po izračuni, nare
jenih v Livarju, naj bi bila razlika 
med ocenjenim vložkom in de
janskim vlaganjem precejšnja.

Roda je omenjal 2,280.000 di
narjev. Kot že zapisano, so s po
dobnimi argumenti nastopili tudi 
ostali razpravljalci, ki so vsi bili 
enotni, da so bila sredstva nekaj
krat pod vrednotena. Direktor 
Elektromonterja Jože Weis je 
predlagal, da se dogovorijo o no
vem načinu vrednotenja sred
stev. Hkrati pa je postavil tudi 
vprašanje, zakaj sredstva iz 
sklada skupne porabe niso 
ovrednotena kot vložek in ni
majo glasov, ker so bila po usta
novni pogodbi prav tako zdru
žena. Janez Jerneje se s siste
mom ugotavljanja vložkov prav 
tako ni strinjal. Po njegovi oceni 
bi morali ugotavljati vrednost 
sproti vloženih sredstev po ta
kratnih kursih. Dodal je še, da 
so članice sozda sproti plačevale 
amortizacijo, zato mu je toliko 
bolj nejasno tako nizko vredno
tenje vloženih sredstev.

Vložki revalorizrani
Način ocene posameznih vlož

kov je pojasnil pomočnik direk
torja Uroš Korže. Povedal je, da 
so vložki ocenjeni in revalorizi
rani v skladu s predpisi. Opozo
ril je, da v prejšnjih letih ni bilo 
moč realizirati revalorizacije. 
Prav tako se mu zdi neumesten 
predlog obračuna vložkov po te
čajih, ko so bila združevana 
sredstva, saj je bil tečaj v tistem 
času močno podcenjen. Po drugi 
strani pa bi bila edina pot za 
vrednotenje v dolarjih, ker je 
bila oprema odplačana v dolar
jih. Opozoril je tudi, da ni moč 
vztrajati na tržnem vrednotenju 
osnovnih sredstev, kajti to pride 
v poštev le pri odprodaji. Po nje
govi oceni pa bi bilo potrebno 
prevrednotiti ostala vložena 
sredstva in ne samo računalniško 
opremo. Kot je dejal, bi se pri 
takšnem vrednotenju pokazala 
drugačna razmerja. Dejal je, da 
gre za poslovilo zgradbo, ki ni 
bila lastnina podjetij, ampak 
IMP-ja kot podjetja in iz tega

nadalj, na nasl. str.

kako sploh ustvariti pogoje za 
avtomatizacijo, saj vemo, da so 
za uvedbo avtomatiziranega po
stopka obdelave odločujoči vsaj 
trije kriteriji:

- tehnična izvedljivost,
- ekonomičnost investicije,
- organizacijske spremembe 

proizvodnega procesa.
Preden smo zasnovali novo li

nijo, smo v konstrukcijskem od
delku razvili obliko aluminija
stega profila, ki nadomesti pr
votne profile in je danes upora
ben v približno osemdesetih od
stotkih izdelkov iz družine alu
minijastih rešetk. Tak odstotek 
uporabe enega profila v celi dru
žini rešetk je zagotovil potrebne 
in zadostne pogoje za smiselnost 
avtomatizacije. Ko smo videli, 
da bo z novim profilom možno 
zadostiti trem temeljnim zahte
vam za avtomatizacijo, smo se 
obrnili na Fakulteto za strojni
štvo oziroma na njeno Katedro 
za obdelovalno tehniko za ka
drovsko pomoč, ki smo jo tudi 
takoj dobili. Sestavili smo tim, 
v katerem smo bili profesor dr. 
Zoran Seljak, Dušan Kastrevc in 
Ivan Rupnik. Že na prvem se
stanku smo jasno opredelili po
tek dela in sicer: da se lotimo 
izdelave treh idejnih projektov 
omenjene problematike - izbran 
pa bo tisti projekt, ki se bo naj
bolj približal trem zahtevanim 
kriterijem. Izbran je bil moj kon
cept, tako da sem postal tudi 
vodja tega projekta.

Kmalu po izbiri projekta je 
profesor Zoran Seljak umrl. 
Tako sva to delo v celoti končala 
midva s Kastrevcem ob pomoči 
Tiovih strokovnjakov.

Pri tem projektu se je poka
zalo pozitivno tudi dejstvo, da 
morajo projekt voditi strokov
njaki iz podjetij, ki bodo kasneje 
rezultate teh projektov tudi upo
rabljali. Pri tem projektu nam je 
uspelo združiti vse znanje s po
dročja elektronike, konstrukcije, 
tehnologije in orodjarstva, s ka
terim smo razpolagali v podjetju, 
da smo lahko dokaj hitro dose
gali najboljše rešitve in realiza
cije projekta.

Danes uveljavljamo timsko 
delo tudi na drugih področjih od 
prodaje do proizvodnje. Tak na
čin dela je zelo pozitiven in je 
tudi edini način, po katerem 
lahko kljub velikemu pomanjka
nju strokovnjakov rešujemo pro
blematiko prodaje in proizvod
nje. Menim, da sta fleksibilnost 
in ekonomičnost poslovnega 
procesa centralni izhodišči, brez 
katerih ne more obstajati no
beno podjetje niti v domači, zla
sti pa ne v ostri mednarodni kon
kurenci. Spremembe v trgovin
skih odnosih imajo direktne 
vplive na proizvodni proces.« 
Spremembe dogovora v tržno 
ekonomijo, nadaljuje Rupnik, 
silijo podjetja v povečanje fleksi
bilnosti in v hitrejše prilagajanje 
zahtevam kupca, ki ga v Tiu ime
nujejo kralja. To pomeni, da 
morajo proizvajati z večjo pro
duktivnostjo, večjo kvaliteto, 
skrajšati dobavne roke itd. Da bi 
pa vse te zahteve lahko uresni
čili, morajo poleg tržno zanimi
vih izdelkov oblikovati moderno 
fleksibilno proizvodno strate
gijo, ki bo v končni fazi dovolje
vala »just in time« proizvodnjo.

MARIJA PRIMC
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nadalj. s 1 str.
PRILOGA K POGODBI O ZDRUŽITVI V SESTAVLJENO OBLIKO 
IMP - inženiring, montaža, proizvodnja, r. o., Ljubljana, Titova 37

K-din TK ZS-DSSOZD ZS-MARK % SG
TOZD, DO 1 2 3 4=l+2+3 5 6
IMP-PROMONT 0.00 2,052,069.90 552.70 2,052,622.60 4.0979 41
IMP-KLIMA MONTAŽA LJUBLJANA 0.00 940,887.20 1,855.20 942,742.40 1.8821 19
IMP-MONTAŽA KOPER 0.00 649.032.30 1,203.54 650,235.84 1.2981 13
IMP-MONTAŽA MARIBOR 0.00 1,545,521.30 4,258.36 1,549,779,66 3.0940 31
IMP-ELEKTROMONTER 0.00 2,687,415.50 2,921,22 2,690,336.72 5.3710 54
IMP-DVIGALO 0.00 330,567.60 839.64 331,407.24 0.6616 7
IMP-TEN 0.00 913,904.40 1,885.10 915.789.50 1.8283 18
IMP-TELEKOM 0.00 869,625.00 2,805.02 872,430.02 1.7417 17
IMP-ISO 0.00 318,082.40 1,011.19 319,093.59 0.6370 6
IMP-KLIMAT 0.00 1,219,733.80 3,878.30 1,223,612.10 2.4428 24
IMP-TIO 0.00 470,465.70 1,576.41 472,042.11 0.9424 9
IMP-BLISK 0.00 77,667.70 775.59 78,443.29 0.1566 2
IMP-PANONIJA 0.00 515,321.60 4,734.46 520,056.06 1.0382 10
IMP-ČRPALKE 0.00 701,538.70 1,526.57 703,065.27 1.4036 14
IMP-ITAK 0.00 271,641.80 3,971.67 275,613.47 0.5502 6
IMP-SKIP 0.00 340,708.80 2,804.45 343,513.25 0.6858 7
IMP-LIVAR »VIKTOR KOLESA« 0.00 970,874.60 4,957.03 975,831.63 1.9482 19
IMP-KLIMA CELJE 0.00 177,548.70 4,187.72 181,736.42 0.3628 4
IMP-PROJEKTIVNI BIRO LJUBLJANA 0.00 952,034.70 13,739.00 965,773.70 1.9281 19
IMP-TEHNOMONT 0.00 235,791.20 0.00 235,791.20 0.4707 5
IMP-ALCHROM 0.00 154,954.80 854.57 155,809.37 0.3111 3
IMP R. O. 33,634,269.10 0.00 0.00 33,634,269.10 67.1477 671

Skupaj 33,634,269.10 16,395,387.70 ’ 60,337.74 50,089,994.54 100.00 1,000

Opomba: 1 - TRAJNI KAPITAL
2 - ZDRUŽENA SREDSTVA DSSOZD PER 31. 12. 89.
3 - ZDRUŽENA SREDSTVA MARKETING-a PER 31. 12. 89.
4 - ZDRUŽENA SREDSTVA SKUPAJ 
6 - ŠTEVILO GLASOV V SKUPŠČINI
IMP R. O. TRAJNI KAPITAL, INŽENIRING IN MARKETING

naslova bi bil to vložek delavcev 
delovne skupnosti, kot je na pri
mer v Merkatorju. Pojasnil je, 
da je za sredstva iz sklada 
skupne porabe oblikovan pose
ben predlog sklepa. Ta sredstva 
niso zajeta v oceni vložkov, ker 
ne gre za poslovna sredstva in 
tudi ne prinašajo ustreznega pro
fita. Zato predlagajo, da se zdru
žijo nazaj in se določi upravljalca 
s temi sredstvi.

S tem se ni strinjal Andrej 
Rode, ki je sicer povedal, da je 
formalno gledano vse lepo in 
prav, toda IMP je registriran 
tudi za opravljanje turističnih in 
gostinskih uslug. Po njegovi 
oceni pa to pomeni, da je tudi iz 
te dejavnosti mogoče pričakovati, 
določen dobiček. Jože Weis je 
dodal, da pri tem problemu ne 
gre za vprašanje glasov, ampak 
za premoženje, ki ne more biti 
zunaj okvira upravljanja in brez 
lastnika.

No, tu se je precej žolčna raz
prava končala. Predsedujoči 
skupščine Boris Gazvoda je dal 
predlog sklepa na glasovanje. 
Čeprav so bili vsi proti z izjemo 
petih vzdržanih je predsednik 
IMP glasoval za (gledano seveda 
po številu udeležencev op. p.) je 
bil sklep izglasovan. Teža glasov 
posameznih delegatov je glede 
na kapitalske vložke različna, 
kot je razvidno iz tabele.

Tako je bil izglasovan sklep: 
»Skupščina ugotavlja, daje vred
nost vloženih sredstev usklajena 
31. decembra 1989 in da znašajo 
deleži posameznih vlagateljev, 
upravljalske pravice in glasovi 
v skupščini toliko, kot je prika
zano v prilogi št. 2 k pogodbi 
o združevanju v sestavljeno 
obliko.«

Nejevolja
Izid glasovanja je povzročil 

precej hude krvi. Andrej Rode 
je opozoril, da gre za vsebinski 
problem dela skupščine. Po nje
govi oceni je takšen način dela 
skupščine vprašljiv, prisotnost 
ostalih delegatov z izjemo IMP- 
ja pa povsem neumestna. Boris 
Gazvoda ga je opozoril na po
slovnik skupščine, ki daje mož
nost spremembe dnevnega reda 
in uvrstitev dodatnih predlogov 
na dnevni red, če se s tem strinja 
najmanj desetina glasov in je 
predlog posredovan najmanj 
osem dni pred zasedanjem 
skupščine.

Izobraževalni center 
brez podpore

O poslovni razvojni politiki 
bomo pisali posebej. Zato se do
taknimo predloga za financiranje 
skupnih dejavnosti sestavljenega 
podjetja IMP r. o., ki se bodo 
pokrivale iz članarine. Po pred
logu bo IMP r. o. opravljal po
slovno koordinacijo članic pri 
nastopanju do zunanjih institucij 
(republiška in zvezna admini
stracija, gospodarska zbornica,
■ Jndikati in poslovna združenja, 
'"hiral bo informacije o poslova- 

združenih podjetij in sicer:
navijal bo konsolidirano bi

lanco uspeha in stanja po posa
meznih obračunskih obdobjih, 
pripravljal zbirna poročila za po
slovni sistem za zunanje institu
cije ter pripravljal informacije 
o poslovanju poslovnega sistema 
za članice po četrtletjih. Poleg 
tega bo vodil tudi arhiv nekda
njega sozda IMP. Po predlogu 
naj bi se s članarino pokrival tudi 
del programa izobraževalnega 
centra, za katerega se ne zaraču
nava kotizacija. Brez bistvenih 
pripomb so bili sprejeti prvi trije 
sklepi. S tem, da so se članice 
obvezale, da bodo za potrebe 
priprave prej omenjenih infor
macij dale na razpolago tudi po
datke. Zataknilo pa se je pri fi
nanciranju programa izobraže
valnega centra. Večina delega
tov je nasprotovala financiranju 
tega dela s članarino. (V tem 
primeru ni veljal skupščinski gla
sovalni princip op. p.) Padel je 
celo predlog oziroma vprašanje, 
zakaj se izobraževalni center ni 
organiziral kot odvisno podjetje, 
ki bi se preživljal s ponujanjem 
programov in zaračunavanjem 
uslug.

Rešitev za »sklad 
skupne porabe« na 
naslednji skupščini

Ponovno se je zataknilo pri 
sprejetju sklepa o združenih 
sredstvih iz sklada skupne po
rabe. o predlogu predlagatelja, 
naj bi sredstva, ki so v IMP r. o. 
združena s strani podjetij IMP-ja 
po 31. decembru lanskega leta za 
namene dejavnosti centralne ku
hinje, počitniških domov, sam
skih domov in obratne ambu
lante in 'majo status združenih 
sredstev iz sklada skupne porabe 
in ne predstavljajo osnove za 
udeležbo v upravljanju podjetja, 
ostala združena v IMP r. o., ki 
jih daje najmanj za 36 mesecev 
v upravljanje namensko ustanov
ljenemu podjetju Prelest. Toda, 
kot že zapisano, se je ob pred
logu tega sklepa ponovno razv
nela razprava iz prve točke. 
Predsedujoči Boris Gazvoda je 
opozoril in hkrati demantiral vsa 
natolcevanja okoli razprodaje 
družbenega premoženja in po
udaril, da so bila do sedaj vsa 
osnovna sredstva dana v najem 
in ne v odkup in to za vsa od
visna podjetja.

Mnenja okoli objektov druž
benega standarda so se precej 
kresala. V glavnem pa so se vr
teli okoli prodaje in upravljanja. 
S predlagano obliko se preprosto 
niso strinjali. Uroš Korže je po
vedal, da je predlagana oblika 
v tem trenutku najustreznejša. 
Načelno se je strinjal tudi z od
prodajo, če ni moč doseči skup
nega jezika o kakovostni uporabi 
teh sredstev, vendar je opozoril 
na centralno kuhinjo in zapo
slene delavce v tej kuhinji. Ob 
tem pa je predlagal, da se poišče 
nova pravna oseba, ki bo uprav
ljala s temi sredstvi. Kot mož
nost je tudi omenil, da so to sami 
solastniki, ki prenesejo uprav
ljalske pravice na Prelest in so na 
tej osnovi solastniki podjetja. 
Alojz Kračun je opozoril na soci

alni pomen teh objektov in pred
lagal, da se za zdaj ne sprejema 
nobene prehitre odločitve, am
pak da se pripravi ustrezna reši
tev do naslednje skupščine. De
legati so se odločili, da se sestavi 
komisija iz petih predstavnikov 
članic z največjimi vložki, ki bo 
pripravila ustrezne rešitve do na
slednje skupščine. Ta čas pa bo 
potekalo poslovanje po že dogo
vorjenih osnovah med IMP r. o. 
in Prelestom.

Kadrovska vprašanja
Skupščina je na predlog delav

skega sveta IMP r. o. imenovala 
vršilce dolžnosti poslovodstva 
IMP r. o. Po uvodni obrazložitvi 
predsedujočega so se odločili za
radi racionalizacije in zmanjše
vanja stroškov za imenovanje vr
šilca dolžnosti predsednika in 
dveh podpredsednikov poslo
vodnega odbora ter za razpis teh 
treh funkcij. Tudi tu je prišlo do 
določenega nestrinjanja predv
sem s strani proizvodnih podje
tij, iz katerih so predstavniki tr
dili, da je proizvodnja zapostav
ljena, glede na to, da se ni spo
štovalo pogodbe, kjer je predvi
deno sedem podpredsednikov. 
Istočasno so zahtevali, da se 
podpredsednik za inženiring, ka
kor je bilo navedeno v predlogu 
za vršilca dolžnosti ne imenuje 
tako, ampak da se imenuje in 
razpiše funkcija tako, kot je to 
definirano v pogodbi - podpred
sednik za prodajo storitev. 
Skupščina je imenovala za vr
šilca dolžnosti predsednika Bo
risa Gazvodo, za vršilca dolžno
sti podpredsednika za prodajo 
storitev Vlada Kureta in za vr
šilca dolžnosti podpredsednika 
za finance Uroša Koržeta. 
Hkrati je bil sprejet sklep, da se 
razpiše omenjene tri funkcije.

Uporaba imena
Skupščina je sprejela še tri 

sklepe, ki se nanašajo na upo
rabo imena IMP. Ime so dolžne 
uporabljati vsa podjetja, ki so 
podpisala ustanovno pogodbo. 
Proti tistim, ki niso članice IMP 
in uporabljajo oznako ali znak, 
bo sestavljena oblika sprožila 
ustrezne postopke za preprečitev 
in uporabo škode. Poleg PMI in 
EKA, je bil še sporen Aris. Kot 
je bilo povedano, je le-ta podpi
sal pogodbo še pod imenom tozd 
Avtomatika. Pri novi registraciji 
pa se ni registriral kot IMP Aris, 
poleg tega pa tudi imena IMP ne 
uporablja dosledno. Kljub po
zivu o posredovanju sklepa 
o priključitvi k IMP r. o. Aris 
tega še ni opravil.

J. VOTEK

Popravek:
V prejšnji številki nam je 

pri kolofonu zagodel tiskarski 
škrat in nam še enkrat »izdal« 
tretjo številko, čeprav je izšla 
že četrta. Pravilno je torej 
APRIL 1990, ŠTEVILKA 4, 
namesto MAREC 1990, 
ŠTEVILKA 3. Za neljubo 
napako se opravičujemo.

MAJ 1990

SKUPŠČINA

Poslovna politika in razvoj
Na skupščini IMP r.o. je bil predstavljen razvojni program s temelji 

poslovne politike. Kot je zapisano v dokumentu, in kot je povedal 
predsedujoči Boris Gazvoda, je IMP skupina kapitalsko povezanih 
podjetij s skupnim matičnim podjetjem in vezanimi podjetji doma in 
v tujini, ki opravljajo storitve s področja svetovanja, projektiranja, 
organizacije in izvedbe naložb na področju energetike, avtomatiza
cije tehnoloških procesov in zaščite življenjskega okolja. Na osnovi 
tega je IMP podjetje, ki je specializirano in usposobljeno za inženi
ring nastop na domačem trgu pri celovitih objektih in v tujini.

Temeljna delovna področja, ki 
jih bo IMP pokrival na osnovi 
pridobljenih izkušenj v preteklo
sti in razpoložljive človeške in 
materialne potenciale, so v nu
denju storitev pri gradnji infra
strukturnih energetskih objek
tov, industrijskih, poslovnih in 
trgovskih, turističnih in zdrav
stvenih objektov, objektov druž
benega standarda in za zaščito 
okolja.

Poleg fizične izvedbe in grad
nje objektov obsegajo storitve 
IMP še usluge s področja sveto
vanja (investicijskega, tehnolo
škega in organizacijskega) in 
projektiranja.

Pri izvajanju storitev bo po
sebna pozornost namenjena iz
delavi elaboratov in analiz, sve
tovanju, nadzoru, tehničnim asi
stencam, managementu v smislu 
organizacije in vodenja projek
tov, transferu znanja, transferu 
tehnologij, računalniško podpr
tim sistemom, finančnim opera
cijam in transakcijam, financira
nju projektov in uvozu ter izvozu

opreme in materialov. Skratka, 
IMP bo podjetje, usmerjeno 
k reševanju potreb in problemov 
kupcev na trgu investicijskih do
brin. Na osnovi tega bo zagotav
ljalo stalno rast kakovosti in 
funkcionalnosti storitev.

Skratka, vse naj bi bilo podre
jeno doseganju dolgoročnih ci
ljev, ki so v kakovostnem zado
voljevanju potreb kupcev na 
dolgi rok in v zagotavljanju nad
povprečne poslovne uspešnosti. 
Cilj je tudi postati evropsko po
djetje in posrednik znanja v de
žele v razvoju. V Jugoslaviji naj 
bi bili prvi po tržnem deležu, 
kakovosti, tehnološki ravni sto
ritev in izdelkov. Dolgoročno 
naj bi povečali ekonomsko moč 
in vrednost podjetja, zaposlenim 
pa zagotovili nadpovprečne 
osebne dohodke, vlagateljem pa 
nadpovprečne lastniške do
hodke.

Na tem temelji tudi poslovna 
politika. Sicer pa naj bi bili za 
doseganje dolgoročnih ciljev do
seženi tudi določeni kratkoročni

cilji. Na tržnem področju naj b' 
prodajne aktivnosti usmeril' 
v nova funkcionalno zaokrožena 
področja in v nove oblike trž
nega nastopanja (gradnja za trg) 
področja tehnologij, predvsem 
pa v širši obseg poslov na objek
tih procesne industrije. Uvajal' 
bodo večstopenjsko preverjanj6 
in selekcioniranje ponudben® 
aktivnosti, kar pomeni marke
tinški pristop v vseh fazah aktiv
nosti , predvsem pa pri raziskav' 
trga in akviziciji. Temu ustrezni 
bo kadrovska politika, ki b° 
usmerjena k zaposlovanju delaV' | 
cev - ustreznih in nujnih za 
uspešno poslovanje podjetja 
Vse to naj bi zagotovilo nadpov- j 
prečno uspešnost. Hkrati b° 
vzpostavljen sistem planiranja ■" 
kontrole, ki bo omogočal r 
sprotno in po enotah natančne 5 
spremljanje uspešnosti. i:

V letošnjem letu planirajo, da c 
bodo sklenili za 145 milijone) c 
mark pogodb. Od tega naj bi bi z 
neto celotni prihodek 81,9 mil' v 
jona dinarjev, bruto dobiček p1 I 
16,1 milijona dinarjev. Zaposle (, 
ni h je 180 delavcev doma ®
8 v tujini.

Pri tej točki so delegati proti' ( 
vodnih podjetij opozorili na po
drejenost proizvodnje, toda v 
kljub temu so potrdili predlo® 
poslovne politike in progra® o
razvoja IMP r.o. jv

SKUPŠČINA

Poročilo o delih v Iraku
Na skupščini so obravnavali zaključno poročilo odbora za ureditev 

razmerij v tujini. Omenjeni odbor je predlagal poslovanje v Iraku, 
ugotovil dobiček, pripravil ključ za delitev dobička projektov v Iraku, 
z izjemo treh projektov, seznam uvoženih osnovnih sredstev, specifi
kacijo združenih tečajnih razlik in posebnih izvoznih stimulacij, valo
rizirano po stanju z 31. 12.1985 in specifikacijo blagovnih izvozov za 
leto 1984 in 1985.
DELITEV DOBIČKA PROJEKTOV V IRAQU 
brez KOL-6, BCP in P-946) v USD

DO/TOZD

1

Ključ
delitve

2

DOBIČEK

3

Zmanjšanje 
za vnos 

osnovnih sr.
4

Znesek dobička 
za izplačilo 

5 = 3-4
ov 14.98 200,961.39 197,589.00 3,372.39
KM 11.18 150,021.42 21,059.58 128,961.84
MK 5.91 79,262.19 4,309.84 74,952.35
MM 9.16 122,932.84 90,955.40 31,977.44
IB MB 1.16 15,582.66 15,582.66
EKO 4.24 56,837.34 56,837.34
EM 19.60 262,989.29 8,623.08 254,366.21
DV 1.20 16,077.37 16,077.37
TEN-E 0.96 12,880.38 12,880.38
ISO 1.70 22,776.01 22,776.01
TELEKOM 0.05 679.10 679.10
KLIMAT 0.43 5,799.70 5,799.70
TIO 0,75 10,097.44 10,097.44
BLISK 2.58 34,656.29 34,656.29
TRATA-A 0.03 367.41 367.41
TRATA-C 0.01 74.60 74.60
ITAK 0.05 704.27 704.27
SKIP 0.01 113.87 113.87
MP Ce 1.81 24,278.03 24,278.03
IP Ce 0.10 1,289.89 1,289.89
INZ 17.68 237,197.45 16,516.15 220,681.30
PB I.J 4.27 57,322.71 57,322.71
IB MB 0.08 1,061.46 1,061.46
IMI MB 0.06 839.16 839.16
IZIP 1.34 18,009.79 18,009.79
IB 0.18 2,405.29 2,405.29
SOZD 0.23 3,069.70 3,069.70
EMOND 0.21 2,773.31 2,773.31
PROMONT 0.01 198.93 198.93
DS IKO 0.01 156.74 156.74
PAN 0.03 362.58 362.58
SKUPAJ 100.00 1,341,778.62 339,053.05 1,002.725.57

Odbor je imel nalogo razrešit' & 
tudi razmerja, ki se nanašajo n" 
Alžir, vendar se do zaključkov n' k 
dokopal. Sprejel je sklep, * u; 
glede na to, da Alžirska proble o 
matika zadeva samo Inženiring- S( 
Montažo Koper in Elektromofi’ Je 
ter, da se ta problem rešuje P' 
čeno na komisiji, sestavljeni }} 
članov prizadetih organizacij o: 
Omenjena komisija bo pripravi® r< 
dokončno poročilo do konci 
tega meseca. Odbor je ugotovil ot 
da dobiček na omenjenih objek- d< 
tih v Iraku znaša 2,103.326 do 
larjev, ki ga bo IMP r. o. izplačal n< 
posameznim udeleženkam a8 n< 
delih v Iraku v dveh delih in sicei sn 
prvo polovico do 15. maja' 
drugo polovico pa do 30. junija 
Zatem so podpisali še sporazutf ^ 
o dokončni ureditvi medsebojna > 
razmerij za dela v Iraku. Pri tem 
velja opozoriti na opombo direk
torja Interne banke Vilija Šemo 
liča, ki je postavil vprašanje in a je
dobil odgovora. Vprašal je na- zn
mreč, ali je možno, da s teti v 
aktom prenehajo veljati vsi df 0s 
sedaj veljavni sporazumi, skic ^ 
njeni v zvezi s posli v tujini. Od; je 
pri je namreč vprašanje garancij Zfi 
bank, ki jih je dobila Interni pc 
banka za sozd. Zastavilo se 
je namreč vprašanje, ali bod^g 
tudi te garancije prešle na pra'J Up 
nega naslednika sozd - torti Se, 
IMP r. o. Po njegovi oceni bo l°0(j 
glede na vrednost garancij in čas- 
za katerega so odprte, težko-p0 
Ocenjuje namreč, da se t>° m, 
banka težko strinjala, da bi sCve,
garancije prenesle na IMP r. ° p0
Ne glede na to dokaj vsebinsk6 Za< 
pripombo so delegati potrdi' Zg
sklep in podpisali sporazum. tei

PRIMAR

Obdelava trga
Po reorganizaciji IMP-jevega tozda Marketing je bilo iz Propa

gande in Operativnega marketinga 1. 4. 1990 ustanovljeno podjetje 
Primar d. o. Nekdanja dejavnost Propagande je bila sejemska za 
IMP in grafično oblikovanje; dejavnost Operativnega marketinga pa 
je obsegala zbiranje informacij z domačega in tujega trga, obdelavo 
teh informacij in objavo v Tržnem pregledu (v Marketingu je izhajal 
trimesečno od leta 1983 do letos), obdelavo sejmov s posejemsko 
dejavnostjo ter raziskavo trga. Obe omenjeni dejavnosti z izjemo 
Tržnega pregleda, ki ne obstaja več, se prenašajo v novo podjetje 
Primar, v katerem je zaposlenih 6 delavcev. Dejavnost novega po
djetja pa je: grafično oblikovanje, ki zajema celostne podobe podje
tij, oblikovanje prospektne dokumentacije, katalogov in letnih poro
čil, oblikovanje in izvedbo sejmov s posejemsko dejavnostjo, izvedbo 
promocijske aktivnosti za proizvod ali storitev, pri čemer je mišljena 
uvedba proizvoda ali storitev na trg ter tržne analize in ankete, tržno 
raziskovalne naloge, fotografske in tiskarske usluge, video predstavi
tve proizvodnje in podjetij.

S področja sejmov ima po- ski sejem, kjer je od IMP-ja raz- 
djetje doslej za seboj dva po- stavljalo pet podjetij: Črpalke, 
membna sejma - to je sejem Aris, Klimat, Telekom in Ten. 
v Rusiji in zagrebški spomladan- Podjetje Primar oblikuje za IMP

r. o. poslovno dokumentacijo '"ter 
poslovne vizitke. Trg je za zdalv $ 
v veliki meri še IMP-jev, kar P°’Gl, 
meni, da dela Primar še za IM”1 na, 
jeva podjetja, vendar poskušaj., 
preiti tudi na ostali slovenski tr|gin 

Tako, kot vsako podjetje, tud' 
Primar tarejo začetniške težave 
ki so predvsem finančne narave
Obdobje, v katerem novo pP
djetje deluje, je prekratko, da d' 
si lahko v tako kratkem času za' , 
gotovilo poleg IMP-jevih podje^ 
tij tudi druga podjetja zum ^ 
IMP-ja. , čl a

Direktor novoustanovljene®) Za 
podjetja Primar Marjan Ganj- pQ 
pravi glede prihodnosti podjet) Vp, 
naslednje: »Optimistično gledan 
v prihodnost, ker menim, da J 
naša dejavnost potrebna taK Ki
IMP-jevim podjetjem kot t'
podjetjem zunaj IMP-ja, saj
danji tržni trenutek zahteva dl nir
pridejo vsa podjetja s svoji1" osi
proizvodnimi programi iz an6 j 
nimnosti. MARIJA PRl^Pij,
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Samozadostnost pojenjuje
V prejšnji številki Glasnika smo objavili članek z naslovom 

Vprašanja. V tez zapisu smo predstavili nekatera odprta vpraša
nja direktorjev montažnih podjetij in nekatera nestrinjanja s po
slovno politiko novega podjetja IMP r. o. Že takrat smo 
napovedali, da bomo osvetlili tudi drugo plat medalje. Zato 
smo zaprosili vršilca dolžnosti predsednika poslovodnega od
bora IMP r. o. Borisa Gazvodo za osvetlitev nekaterih dilem in 
odprtih vprašanj.

V----------------------------------------------------------------------------)

Cilj 86 milijonov dolaijev

Glavni razlog, da je IMP Inženiring, montaža proizvodnja sklenil 
tovrstno pogodbo z izvajalcem zunaj IMP-ja, pa je dejstvo, da se 
IMP-jevo montažno podjetje ni strinjalo s podpisom pogodbe za 
izvedbo za ceno, kot jo je prvotno nudilo v svoji ponudbi.

Ker med IMP-jevimi podjetji nismo našli partnerja, ki bi bil 
pripravljen izvesti dela za ponujeno ceno, smo najprej zahtevali 
povišanje, kar investitor in pogodbeni partner SCT nista sprejela, 
nato pa smo celo zahtevali prekinitev pogodbe. Oba partnerja tudi 
tega nista sprejela, po uzancah pa smo bili prisiljeni dela izvesti - za 
ponujeno ceno in pod ponujenimi pogoji. Za izvršitev naših obvezno
sti smo zato najeli zunanje podjetje. Omeniti pa velja, daje pri istem 
poslu za sklop drugih del, ki jih je tudi ponujal IMP, in kjer ni bila 
sporna cena, tretje podjetje iz nekdanjega sistema IMP sklenilo 
direktno pogodbo z SCT. Zakaj, pa naj odgovorijo drugi.

, Kakšna je bila vloga poslovnega odbora za investicijska dela v tu- 
jjo j'ni in kakšna bo v novi obliki organiziranosti, če bo seveda obstajal?

1"1 Vlogo poslovodnega odbora za investicijska dela v tujini v nekda- 
* o ?em sistemu SOZD IMP je v celoti opredeljeval sam SaS oz. uradno 
'n Samoupravni sporazum o združevanju dela in sredstev za skupno 

izvajanje investicijskih del v tujini ter o ugotavljanju in razporejanju 
a , doseženega skupnega prihodka in sicer v členih 6.1. do 6.6. Poslovni 

to odbor je bil v bistvu ustanovljen s strani udeleženk podpisnic spora- 
zuma zaradi usklajevanja interesov pri izvajanju investicijskih del 

1,1 'j tujini, ki je potekalo tako prek procesa skupnega planiranja sozda 
J*, prek organov upravljanja sozda IMP in prek poslovnega odbora

i*1 Pristojnosti poslovnega odbora so bile:
~ spremljanje uresničevanja sporazuma in ukrepanje ob neuresni- 

31 čevanju obveznosti udeleženk
P?, ~ usklajevanje predlogov in sprejemanje odločitev v mejah poslo-
30 Vodnih organov
atn nacl?0r nad realizac'j° in razporejanjem skupnega prihodka po

- določanje predlogov nabav osnovnih sredstev, večjih materialnih 
nabav in nakupov opreme

- določanje predlogov skupnih nalog v zvezi z gradnjo projektov 
v tujini

- ugotavljanje rizičnih primerov ter ukrepanje
- spremljanje izvrševanja planov vseh kazalcev uspešnosti del na 

Projektih
- imenovanje strokovnih komisij za reševanje posameznih vpra- 

Šiti šanj ipd. (čl. 6.5).
na In kako je potekalo delo poslovnega odbora v praksi? Iz zapisni- 

■ m kov, ki so mi na voljo, je videti, da je prva leta to delo potekalo dokaj 
dl usklajeno, z nastopom recesije na domačem trgu investicij, z manjšim 
le obsegom del v Iraku ter s pričetkom konca dogovorne ekonomije pa 
ig. so udeleženke pričele čedalje bolj zasledovati lastne interese. Tako se 
3°’ Je ddo poslovnega odbora zreduciralo bolj na razdelitev tekočih del. 
lo- Predčasnih plačil in nakupov opreme.
)} Prav dejstvo, da se je IMP v zadnjih petnajstih letih preveč 

;ij. osredotočil le na eno tržišče in s tem zanemaril druga, je eden večjih 
•ilf razlogov podzasedenosti kapacitet tudi danes.
1CI Navedel bi še eno pomembno dejstvo, ki je močno vplivalo na 
dl odnose znotraj sozda. Gre za obračune projektov, ki niso bili izve- 
;k' deni tekoče, sistem odloženih plačil in kreditov pa je zadevo še otežil, 
lo V novi obliki organiziranosti IMP, ki temelji na popolni samostoj
ni nosti pravnih subjektov in na pogodbenih odnosih med njimi, poslov
na nega odbora za investicijska dela v tujini ni in ga tudi v obliki, kot 
;ei smo jo spoznali, ne bo. 
ja 
ja.
im Monatažerji izpostavljajo podzaposlenost svojih zmogljivosti na 
lil domačem trgu, ki je posledica globalne krize. Zato postavljajo vpra- 
;fli Sanje o pridobivanju del v tujini, zlasti pa o pogojih o delitvi teh del 
;k- med montažeije.

Vzroki za krizo naj bi bili tudi v nerazčiščenih poslih v Iraku. 
Očitek direktorjev namreč je, da so prevzemali riziko na svoja pleča, 
Inženiring pa ni izpolnil svojih finančnih obveznosti do monterjev. 
Kakšne so ugotovitve komisije, ki je bila ustanovljena v ta namen?

V zvezi z investicijskimi deli v Iraku je bilo že veliko povedanega. 
Moram priznati, da so takoj po mojem prihodu na novo delovno 
področje v IMP direktorji montažnih organizacij postavili zahtevo po 
dokončnem obračunu teh del, kar meje tudi nemalo presenetilo. Gre 
namreč za obdobje petnajstih let, kar ni ravno enostavna naloga, 
postavlja pa se tudi vprašanje, zakaj se ta problem ni reševal tekoče, 
kaj je nenazadnje delal poslovni odbor ipd. Kakor koli že, konec leta 
ob reorganizaciji nekdanjega sozda IMP in ustanavljanju novega 
podjetja kot realnega pravnega naslednika sozda IMP smo v SaS 
o prenehanju sestavljene organizacije v točki 3.4. določili roke in 
obveznosti nove organizacije glede ureditve spornih razmerij. Imeno
van je bil poseben odbor iz predstavnikov montažnih organizacij. 
Inženiringa in IB, ki je po treh mesecih dela pripravil zaključno 
poročilo o ureditvi razmerij v tujini, konkretno v Iraku. Odbor je 
torej delo zaključil pred rokom, poročilo in predlog SaS o dokončni 
ureditvi medsebojnih razmerij za dela v Iraku pa sta bila dostavljena 
vsem organizacijam IMP 20. 4. 1990 skupaj z gradivom za prvo 
skupščino IMP - Inženiring, montaža, proizvodnja. Pričakujem in 
upam, da bo skupščina v celoti sprejela poročilo in predlog za 
poravnavo medsebojnih finančnih razmerij, s čimer bi tudi dokončno 
zaključili problematiko iraških projektov, z izjemo tekočih projektov 
P 946 in P 115.

Kako je z neplačanimi posli iz Alžira?
Glede na zadolžitev odbora, da razreši razmerja tudi na projektih 

TRENDA, EL BAVATH in BOU - SAAD v Alžiru je odbor 
ugotovil, da gre le za specifična razmerja med tremi organizacijami in 
sicer Inženiring Lj., Montaža Koper in Elektromonter Ljubljana, in 
predlagal, da se navedena problematika rešuje ločeno na Komisiji iz 
članov prizadetih organizacij. Komisija naj bi do 7. 5. 1990 zaključila 
svoje delo s poročilom in s predlogom za poravnavo medsebojnih 
finančnih razmerij.

Še enkrat ponavljam, da je imel odbor pri svojem delu precejšnje 
težave zaradi pomanjkljive dokumentacije, nejasnih sklepov poslov
nih odborov, nerazčiščenih in težko ocenljivih odnosov do investitor
jev in zunanjih kooperantov ter nepredvidljivih tečajnih razlik, a je 
kljub vsemu svoje delo opravil do roka. Ureditev razmerij med 
članicami nekdanjega sozda želimo realizirati na način, za katerega 
smo se pismeno opredelili, zato tudi nismo sprejeli pobude o parcial
nih rešitvah, kot so jo nekateri še do nedavnega zahtevali.

Po oceni montažnih direktorjev naj bi se nerazrešeni finančni 
problemi iraških poslov negativno odražali pri nastopu in financira
nju poslov na drugih tujih trgih, omenjena je bila Sovjetska zveza.

„ . Tudi v podjetju- IMP, Inženiring, montaža, proizvodnja ocenji 
i3' Jemo\ da bo recesija na področju investicij v domovini trajneg 
;(t značaja, zato smo večjo pozornost namenili prav pridobivanju posle 

v tuj'ni. Pri tem ne želimo ponoviti napak iz preteklosti in s 
le- °®3edotočiti le na eno tržišče. V letu 1990 je naš cilj doseči obse 
•d' Tanjenih pogodb v višini 86 mio USD in realizirati 72 mio USD, o 
cjjtega dve tretjini v tujini. Obseg sklenjenih pogodb na dan 30. O 
na Znaša približno 21 mio USD), in kot kažejo napovedi, bi lahko že o 
^ Polletju dosegli 80 odstotkov plana sklenjenih pogodb, kar je ne 
do dvomno precejšen korak glede na prejšnja leta. Glede pogoje 
)V-delitve del med montažerje moram poudariti, da bomo dosledn 
rej uPoštevali princip ugodnejše ponudbe v okviru IMP-jevih podjeti 

seveda pod konkurenčnimi pogoji, ki vladajo na trgu, medsebojr 
}S.odnosi pa so striktno pogodbeni.
•o. ^aš interes ni in ne more biti povezava z drugimi montažniir 
b0 Podjetji zunaj nekdanjega sistema IMP, pa čeprav tudi za cen 
jjtnanjse profitabilnosti, ker se zavedamo kvalitete in solidnosti ij 
o yedbe IMP-jevih podjetij, nujnosti podpore montažnih podjetij ii 
j,fl Ponovne tesnejše povezave, tokrat kapitalske, še zlasti tistih organi 
}jliZacij> ki so se že v prvem krogu reorganizacije sozda IMP opredelil 

Za holdinško obliko povezave. Trdno sem prepričan, da bodo neka 
p ere povezave uresničene že v letošnjem letu.

Zaenkrat je naš edini cilj in primarna naloga realizirati začrtal 
jj, obseg pogodb ter zagotoviti posle, šele nato delitev oz. izvedba. N; 

jaj em sloni tudi dolgoročna usmeritev podjetja ter prestrukturiranji 
|0;(smislu izvedbeni inženiring - svetovalni inženiring ali Consulting 
p.vuede na to opredelitev smo prisiljeni upoštevati tudi nove obliki 
išJnastopa na trgu, pa naj gre za ustanavljanje joint-venture organizacij 
rg °ranch officeov, konzorcialne nastope ali contracting povezave z dru

'C' v.,^Ionterji so prepričani, daje Inženiring dolžan zaposliti del njiho- 
Wvi vest'- To utemeljujejo s kadri, ki so jih »preusmerili«
“ tezeniring in z dogovorom o skupnem nastopu na tujih trgih.

ie b‘ SPreme.mba v organiziranosti in medsebojnih povezavah v okviru 
>C^a sistema IMP pogojuje tudi spremembo nastopa na trgu.

edtem, ko je nekdanji Inženiring posloval v imenu in za račun 
gi ame sozda IMP, novo podjetje praviloma posluje v svojem imenu in 
ll!DoV°- raČun’ P°8°ie in način sodelovanja, kakor tudi za naš interes 
^vprašan™ sodelovanju’ pa sem omenil že v odgovoru na prejšnje

jf
|d ^aj Je delal poslovni odbor?

Al tv ^ zaP'su Je izpostavljeno oddajanje del s strani Inženiringa montaž- 
o ntm organizacijam zunaj IMP-ja (omenjen je bi! Lek). Kaj je bil 
o snovni razlog za oddajo del »tujemu« izvajalcu?

[C p. Kot mi je znano, sta bila do sedaj le dva taka primera in sicer, 
inovod v Trzinu pred nekaj leti ter Lek Ljubljana v letošnjem letu.

Ne strinjam se s to oceno, če je mišljen nastop Inženiringa, saj je 
treba vsak posel - projekt gledati kot zaokroženo celoto, glede 
enostranske usmerjenosti IMP-ja le na eno tržišče in zanemarjanje 
drugih tržišč pa je bilo že dovolj povedanega. Vzrokov za to vsekakor 
ni v nerazčiščenih finančnih odnosih, po moji oceni prej v porbanjka- 
nju ali v napačnih strateških odločitvah.

Če pa se ta ocena nanaša na nastop posameznih organizacij IMP-ja 
na tujih trgih, se z njo delno strinjam. Vendar ne kaže pozabiti, da je 
tudi v primerih kreditnih poslov Inženiring najemal kredite po teko
čih obrestnih merah in jih brezobrestno plasiral izvajalkam ter tako 
pomagal pri realizaciji njihovih obveznosti.

Predstavniška enota v Bagdadu

Čeprav v preteklosti niste imeli vpliva na poslovno politiko poteka 
investicijskih del v tujini, vas kljub temu prosim, da pojasnite trditev 
direktorja Elektromonterja Jožeta VVeisa, da so dobili pokrite le 
fiksne stroške za dela v tujini in koliko je upravičena njegova zahteva, 
da se jim pokrije tisti del fiksnih stroškov, ki so jih imeli z izpadom 
dohodka doma?

Z direktorjem Weissom ne želim polemizirati prek glasila za 
dogodke v preteklosti, še zlasti zaradi dejstva, ki ste ga že sami 
navedli. Menim, da bi bilo bolj objektivno, če bi sam navedel 
konkretnejše podatke, kot pa da jaz dokazujem nekaj nasprotnega. 
Bojim pa se, da se bomo znova zapletli v samoupravno - dogovorno 
ekonomijo, kjer si vsak po svoje razlaga tudi pojme, kot so fiksni 
stroški in izpadi dohodka. Z vso odgovornostjo lahko trdim, da 
Inženiring oz. njegov pravni naslednik še danes nima pokritih vseh 
fiksnih stroškov, pa čeprav je odbor pripravil zaključno poročilo 
o obračunu za Irak. Naj navedem konkreten primer: stroški financi
ranja oz. stroški najetih kreditov JUBMES, ki ob fiksnem tečaju 
dinarja pomenijo negativne tečajne razlike ter dvomljive terjatve do 
Industrogradnje v smislu njihove izterjave.

Alije bilo, oziroma je v ustanavljanju podjetje v Iraku, ki naj bi ga 
ustanovil IMP Metali, in kakšna bo njegova vloga? (To vprašanje 
zastavljam na osnovi zapisa v prejšnji številki. K temu sicer dodajam, 
da je bil to eden od strateških ciljev, ki ga je potrdil tudi centralni 
delavski svet nekdanjega sozda. op. p.)

V Iraku je IMP konec leta 1989 ustanovil Branch office ali po 
domače svojo predstavniško enoto, ki posluje po iraški zakonodaji. 
Vzrok za ustanovitev te enote je bilo izvajanje del na civilnih projek
tih ali konkretno na projektu Baghdad Clock. Do sedaj je namreč 
IMP nastopal kot podizvajalec SDPR-a oz. kot FDSP - IMP pri 
izvedbi namenskih projektov. Izvajanje del mimo registrirane enote 
s svojim knjigovodstvom je po iraški zakonodaji prekršek, za kate
rega je predvidena stroga kazen, tudi zaporna in izgon iz dežele. 
Glede na naše poslovne interese pri pridobivanju in izvedbi civilnih 
projektov še zlasti po principu »in cash« pa celo razmišljamo o usta

novitvi joint - venture podjetja z iraškim partnerjem, o čemer je že 
podpisan Protocol on Intent, ki ga podpira tudi GZS. Cilj je jasen, 
pridobiti čim več posla, pri čemer se zavedamo, da le s klasičnimi 
oblikami nastopa nimamo na tem trgu nobenih možnosti več. Tako, 
kot so to spoznali v razvitih deželah pred nekaj leti, tudi mi ugotav
ljamo, da so naše komparativne prednosti lahko v consultingu, 
projektiranju, transferu tehnologij in Knovv-havva, managementu oz. 
organizaciji in pomoči pri izvedbi investicij. Le malodko v IMP-ju ve, 
da v tem smislu že nastopamo na določenih projektih, omenim naj le 
projekte hidrocentral, ki s tradicionalnimi panogami IMP-ja nimajo 
veliko skupnega. Nedavni pogovori na GZS z iraškim partnerjem so 
v celoti potrdili pravilnost naše usmeritve in s podpisom protokola 
celo postavili IMP-ju odgovorno nalogo, da naj bo nosilec in posred
nik v sodelovanju med slovenskim in iraškim gospodarstvom. Da gre 
pri tem za prodajo znanja, ni potrebno posebej poudarjati, a z očitki, 
da se gremo drugi Smelt, se nikakor ne strinjam. Osebno ocenjujem, 
da je znanje edino, kar ima IMP - Inženiring, montaža, proizvodnja, 
in ki ga moramo nenehno dopolnjevati tudi prek pogodbenih odno
sov z drugimi podjetji zunaj sistema. Ne vidim razloga, zakaj bi bili 
drugi in zakaj ne prvi »Smelt«, kar objektivno lahko postanemo. Pri 
tem je več kot očitno, da lahko pri takšnem nastopu zaposlimo 
precejšen del kapacitet IMP-ja, in da potrebujemo izvedbo še bolj kot 
kdajkoli prej, pa ne le v smislu gole montaže. Vsekakor pa bi se 
morala montažna podjetja IMP-ja prilagoditi tudi novim razmeram in 
ustrezno prestrukturirati.
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Odtujevanja družbene lastnine ni!
Ne glede na to, da so bili širši javnosti (po člankih ki so sc pojavili 

v sredstvih javnega obveščanja) pojasnjeni pogoji in način ustanovi
tve odvisnih podjetij, vas kljub temu prosim, da na kratko orišete 
nastanek novih podjetij in pogoje njihovega delovanja, zlasti v od
nosu do IMP r. o.

S podpisom pogodbe o ustanovitvi novega podjetja v družbeni lasti 
(IMP - Inženiring, montaža, proizvodnja, r.o., Ljubljana) konec leta 
1989 se je v bistvu končalo obdobje dotedanje organiziranosti poslov
nega sistema IMP. Čeprav je v že omenjeni pogodbi, potrjeni na 
samoupravnih organih, sicer opredeljeno prehodno obdobje, v kate
rem je potrebno dejansko izvršiti celovito preobrazbo v skladu z novo 
zakonodajo in z novimi medsebojnimi razmerji v nekdanjem sozdu 
IMP, pa je že z začetkom leta 1990 pričela aktivnost v smislu in 
»duhu« novega podjetja.

Dejstvo je namreč, da je IMP z novo organiziranostjo poslovnega 
sistema praktično razpadel. Vsaka organizacija (DO ali TOZD) se je 
preoblikovala v samostojno podjetje, ki v celoti sama odgovarja za 
svoje poslovanje, pa tudi novoustanovljeni IMP r.o. je v dobršni meri 
samostojen, saj ima lastni kapital podjetja večino v strukturi trajnega 
kapitala firme.

Ze to dejstvo pa pravzaprav zahteva tudi bistveno drugačno misel
nost in poslovno odločanje, saj so se v IMP r.o. navsezadnje združile 
organizacije, ki so bile v vsem svojem dosedanjem delovanju dokaj 
togo vezane na poslovni sistem IMP. Tako delovna skupnost sozda 
kot tudi oba tozda skupnega pomena (Inženiring in Marketing) so 
namreč opravljali določene funkcije in opravila za potrebe vseh 
v IMP-ju, zaradi opredelitve samoupravnega združenega dela pa je to 
vedno pomenilo tudi neko prilagajanje posameznim interesom osta
lih organizacij v sistemu brez prave možnosti za polno uveljavitev 
svoje lastne strategije in poslovne politike.

Z registracijo IMP r.o. 1. 3. 1990, (uradno prejeli sklep registracij
skega sodišča 22. 3. 1990) ne obstajajo več niti Inženiring niti 
Marketing niti DS SOZD IMP, ker so se vsi združili v novo firmo. 
Glede na opredelitev, ki je zajeta že v ustanovni pogodbi nove firme, 
da bo glavna dejavnost IMP r.o.-ja inženiring oz. izvajanje investicij
skih projektov, pa smo že od začetka leta 1990 postopno reducirali 
konglomerat dejavnosti, ki smo ga podedovali z omenjeno združi
tvijo. To pomeni, da smo ustanavljali nova podjetja (d.o.o., prak
tično vse v mešani lastnini, torej z vložkom tudi privatnega kapitala, 
pri čemer pa osnovna sredstva ostajajo v lasti IMP r.o.), ki opravljajo 
določene dejavnosti, ki niso neposredno povezana z glavno dejav
nostjo novega podjetja. To seveda ne pomeni, da so ta'poslovna 
opravila manjvredna, na ta način želimo le tudi t.i. stranskim dejav
nostim dati možnost, da se razvijajo in napredujejo na podlagi 
podjetniške iniciative, ne pa da so zapostavljene v našem podjetju 
glede na jasno prioritetno poslovno usmerjenost IMP r.o.-ja.

Tako smo že s 1. 2. 1990 iz dotedanje delovne skupnosti sozda IMP 
oblikovali naslednja podjetja:

1. TELETRAC - računalniški sistemi, d.o.o., Ljubljana, Titova 
37, ki je prevzel dejavnost nekdanje službe za elektronsko obdelavo 
podatkov ter del službe za poslovno organizacijo. Direktor podjetja 
je Gabrijel Erzin, zaposlenih pa je 23 delavcev (vsi iz dotedanje DS 
SOZD IMP).

2. P&S - poslovne analize in svetovanje, d.d., Ljubljana Parmova 
41, ki opravlja storitve ekonomske evaluacije poslovnih načrtov in 
investicijskih programov, programov prestrukturiranja podjetij in je 
specializiran za revizijo poslovanja in vrednotenje podjetij. Direktor 
podjetja je Boris Šefman, ki je hkrati tudi edini zaposlen iz sednajega 
IMP r.o.-ja (prej DS SOZD IMP).

3. SISTEMA - marketing&design, d.o.o., Ljubljana, Parmova 
41, nudi storitve marketinga, grafičnega in industrijskega oblikovanja 
ter opravlja propagandne storitve. Direktor podjetja je Zdravko 
Kafol, prej v DS SOZD IMP.

4. Skupina pogodbeno povezanih odvetnikov, vseh 5 dosedanjih 
pravnikov v DS SOZD IMP, bo v celoti prevzela naloge te službe.

Poleg teh podjetij smo iz delavcev DS SOZD IMP formirali še 
naslednja podjetja:

5. CIOS - Center za investicijske in organizacijske storitve, p.o., 
Ljubljana, ki deluje že od sredine leta 1989 in ki prevzema naloge na 
področju razvoja podjetništva. Direktor je Savo Tatalovič iz prejšnje 
DS SOZD IMP, poleg njega pa sta še dve delavki iz DSDO IZIP.

6. INVOP - inženirsko vodenje projektov, d.o.o., Ljubljana, Tre- 
binjska 9, bo prevzel celotno dejavnost službe gradbenih investicij 
(prej v DS SOZD, 3 delavci). Njegova dejavnost bo vključevala 
nadzor nad izvajanjem gradbenih in instalacijskih del ter nudenje 
kompletnih storitev s področja vodenja investicijskih projektov. Di
rektor podjetja je Anton Zima.

7. PRELEST - prehrana, letovanje in storitve, d.o.o., Ljubljana, 
Titova 37, prevzema dejavnosti družbenega standarda IMP (cen
tralna kuhinja, samski domovi, počitniški domovi, ambulanta), poleg 
tega pa bo nudilo tudi niz drugih storitev. Direktor podjetja je Anton 
Štrus, zaposlenih 44 delavcev (vsi prej DS SOZD IMP).

S 1. 4. 1990 so začela delovati naslednja podjetja, pri katerih je 
osnova dosedanje poslovanje in delavci Marketinga:

8. IMP TRADE, d.o.o., Ljubljana, Titova 48, prevzema opravlja
nje zunanjetrgovinske dejavnosti za IMP podjetja (in druge). Direk
tor podjetja je Gorazd Kranjc; skupno je zaposlenih 22 delavcev (vsi 
do sedaj v Marketingu).

9. IMP INTRA, d.o.o., Ljubljana, Titova 48, opravlja dejavnost 
posredovanja prodaje za podjetja oz. proizvode IMP-ja (in tudi 
druge) na področju Slovenije, Hrvatske in BIH. Direktor podjetja je 
Janko Vidmar, skupno je zaposlenih 23 delavcev (vsi do sedaj 
v Marketingu), od tega 4 v Ljubljani, ostali pa v predstavništvih 
v Zagrebu, Splitu in Sarajevu.

nadalj. na nasl. str.
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Nadaljevanje
10. INSTAL, d.o.o., Ljubljana, Titova 48, enako dejavnost kot 

IMP INTRA, vendar na področju Srbije, Črne gore in Makedonije. 
Direktor podjetja je Jože Korošec, skupno je zaposlenih 22 delavcev 
(vsi do sedaj v Marketingu), od tega 1 v Ljubljani, ostali pa v pred
stavništvih v Beogradu, Nišu, Titogradu in Skopju.

11. PRIMAR, d.o.o., Ljubljana, Titova 48, opravlja dejavnosti na 
področju ekonomske propagande (tudi izvajanje) in marketinga. 
Direktor podjetja je Marjan Gams, skupno je zaposlenih 6 delavcev 
(vsi dosedaj v Marketingu).

12. PROFIT, d.o.o., Ljubljana, Titova 37, opravlja dejavnosti na 
področju računovodstva, knjigovodstva in financ. Direktorica firme 
je Niča Trojanšek, skupno bo zaposlenih okoli 8 delavcev, pri čemer 
iz IMP r.o. ja 5.

Kapitalski deleži IMP - Inženiring, montaža, proizvodnja (v nada
ljevanju IMP) v posameznih podjetjih so različni od minoritetnih do 
majoritetnih pri tistih, ki nosijo naziv IMP. Odnosi IMP-ja do teh 
podjetij in obratno so definirani v ustanovnih pogodbah, kjer nastopa 
IMP kot družabnik. Zakaj smo se odločili za soudeležbo privatnega 
kapitala? Pri vseh teh dejavnostih gre za storitvene dejavnosti, ki so 
še kako odvisne od iniciative in motiviranosti zaposlenih, od rezulta
tov dela, kar ni bil primer v pogojih družbene lastnine. Pri tem bi še 
enkrat ponovil, da ne gre za nobeno odtujevanje le-te, še zlasti pa ne 
za odtujevanje ali razprodajo združenih sredstev IMP-jevih podjetij, 
saj so ta v celoti ostala v IMP-ju, podjetja pa plačujejo najemnino za 
njihovo souporabo. Najemnina pokriva amortizacijo teh sredstev in 
njihovo zavarovanje, s tem pa tudi realno vrednost združenih sred
stev. Namigi in natolcevanja o odtujevanju sredstev, da ne rečem 
kraji, so skrajno nekorektna in neresnična. V kolikor se bo tovrstno 
izigravanje javnosti nadaljevalo, bomo prisiljeni iskati tudi sodno 
zaščito.

V zvezi z zadnjim pisanjem o privatnem hotelu v Fiesi naj povem, 
da je dom še vedno v lasti IMP-jevih podjetij, a je dan v najem za 
najemnino, ki se bo reinvestirala v dom. Dom bo odprt dvanajst 
mesecev in ne le tri, izognili se bomo vsakoletnemu pokrivanju 
izgube (!), delavci IMP-jevih podjetij pa imajo absolutno prednost pri 
koriščenju kapacitet po ekonomski ceni s pogojem, da se najmanj 
sedem dni prej prijavijo. Ker IMP r.o. ne more sam pokrivati 
vsakoletnih izgub Počitniške skupnosti, smo menili, daje to zaenkrat 
najboljša rešitev.

Pripombe so bile dane tudi na ugotavljanje vrednosti ustanovnih 
deležev podjetij, kakšna so bila merila za določanje le-teh?

Verjetno mislite na ustanovne deleže pri podjetju IMP - Inženi
ring, montaža, proizvodnja, r.o., Ljubljana. Edino merilo pri teh 
deležih so bili knjigovodski podatki združenih sredstev v DS SOZD 
in Marketing z dne 31. 12. 1989, seveda revalorizirani v skladu 
z obstoječo zakonodajo. Ker nobena članica ni združila dodatnih 
sredstev do 31. 12. 1989, za kar je po pogodbi obstajala možnost, so 
ustanovni deleži zgolj že združena sredstva. Lastni delež IMP r.o. 
predstavljajo zlasti poslovna sredstva Inženiringa in sicer v višini 67,1 
odstotka celotnega kapitala. Omeniti velja tudi združena sredstva 
sklada skupne porabe, ki še naprej ostajajo, a ne morejo biti merilo 
za deleže podjetij, pravico v upravljanju in delež pri delitvi profita 
IMP r.o., saj gre za bistveno drugačno kvaliteto teh sredstev. Skupš
čini je posredovan pregled teh sredstev in predlog, da ostanejo še 
naprej združena, a da se dajo v upravljanje podjetju PRELEST, 
obstajajo pa tudi druge možnosti, da se celo preknjižijo na združe- 
valke. Ker njihova fizična delitev ni možna, bi bilo tudi v tem primeru 
treba določiti konkretnega upravitelja.

Če nimate več vprašanj, mi dovolite, da na koncu vendarle povem 
še nekaj v zvezi z reorganizacijo sozda IMP in z očitki, ki letijo tudi na 
mene osebno. Čedalje bolj je prisotna nostalgija po nekdanjem sozdu 
IMP, ki je dejansko razpadel v štiriindvajset samostojnih podjetij, ki 
se v teh težkih gospodarskih časih vsako zase bori za preživetje. 
Počasi le prihaja spoznanje, da v nekdanjem sistemu kljub nekaterim 
pomanjkljivostim tudi ni bilo vse tako slabo, kot se je prikazovalo, 
evforija samozadostnosti postopoma pojenjuje, nujnost tesnejšega 
poslovnega povezovanja je čedalje bolj prisotna. Ker sem predvide
val tovrstne težave, sem se v jeseni boril za tesnejšo povezavo, rotil, 
prepričeval in nenazadnje tudi odločil za odprto pismo vsem delav
cem sozda IMP. Odločitev je vendarle sprejela vsaka organizacija 
sama, zato se mi ne zdi pošteno valiti danes vso krivdo na novo 
nastalo podjetje in njegovo poslovodstvo. Del krivde pa naj vsako 
podjetje le prevzame nase, novemu podjetju pa pustite, naj zaživi, naj 
pokaže, kaj zmore, ne bodite nevoščljivi, če mu danes gre bolje, kot 
ste mu prerokovali. V program usmeritev in zlasti sposobnosti ter 
domet strokovnjakov novega podjetja popolnoma zaupam, pustite 
nas, da se še enkrat dokažemo. Glede na našo poslovno politiko in 
strategijo pa bomo tudi na področju organiziranja in povezovanja 
vodili aktivno in odprto politiko do selektivnega in ciljno usmerje
nega jačanja kapitalskih in drugih povezav z drugimi podjetji IMP-ja. 
Prepričan sem, da nas bodo poslovni interesi ponovno zbližali, in da 
lahko skupaj dosežemo neprimerno več kot posamično.

Pogovarja! se je: 
J. VOTEK

ČRPALKE

Topla zima in bojkot
Prodaja, kije dandanašnji trd oreh za večino firm, pravijo v našem 

podjetju Črpalke, je odraz letošnje tople zime, odprte konkurence in 
bojkota Srbije. Po njihovi oceni je bojkot bolj gospodarske kot pa 
politične narave, ker je gospodarstvo Srbije dejansko v zelo težkih 
likvidnostnih težavah. Po podatkih srbskih trgovin, so povedali v po
djetju Črpalke, je bil velik del objektov zgrajen na obljubah, da bo to 
plačano. V resnici pa montažni in gradbeni operativi dela niso bila 
v celoti plačana. Ta nelikvidnost se preliva v trgovino. Končna 
posledica za Črpalke pa je zmanjšana prodaja.

Naslednja zadeva, ki se je po
javila, je znižanje akumulativno- 
sti gospodarstva in tudi znižanje 
investicij. V končni posledici to 
pomeni zmanjšanje povpraševa
nja po investicijskih materialih. 
V letošnjih prvih treh mesecih so 
dosegli 99,7 odstotka prodaje 
s tem, da je plan prodaje prese
glo področje črpalk in rezervnih 
delov za črpalke, medtem, ko je 
prodaja drsnih tesnil in servisnih 
storitev precej pod planom. Za
loge so kosovno približno na 
enakem nivoju kot v začetku 
leta. V zalogi imajo večjo koli
čino črpalk velikih dimenzij, 
medtem, ko so male črpalke za
radi izvoza na Madžarsko skoraj 
razprodane. V marcu so dosegli 
samo 80-odstotno realizacij o 
piana prodaje predvsem zaradi

tega, ker so zaostrili plačilne po
goje oziroma pogoje za zavaro
vanje plačil. Kupcem z likvid
nostnih področij dobavljajo 
blago samo na osnovi predlože
nega akceptnega naloga. Ta 
ukrep rodi pri naročilih uspeh, 
vendar pa menijo, da je bolje 
nekaj manj prodati, kot pa imeti 
neizterljive ali pa dvomljive ter
jatve.

V akciji za pospeševanje pro
daje, ki jo vodijo, bodo odbijali 
prodajne pogoje tujih proizvajal
cev, izboljšali kakovost izdelkov 
in servisnih storitev. S pomočjo 
hitre pošte so, kot ocenjujejo, 
sposobni v enem dnevu dostaviti 
kakršnokoli črpalko ali rezervni 
del v vsako jugoslovansko me
sto.

M. P.

PANONIJA

Prodaja skorajda usahnila
Ja, že lep čas je tako, da Panonija krpa konec s koncem - toda krpa 

ga. Zaenkrat še toliko, da živi. Res je sicer, da se je sedaj položaj 
nekoliko popravil, kar se tiče kreditov in plačevanja obveznosti iz 
tega naslova. Sorazmerno dobro je bilo tudi s prodajo in naročili 
v prvih treh mesecih. Zalomilo pa se je pred kratkim predvsem na 
prodajnem področju. Kot pravi novi vodja komerciale Viktor Vrečič, 
seje v začetku meseca prodaja skorajda ustavila. Ob tem se postavlja 
sicer vprašanje, koliko je padec prodaje posledica padca kupne moči 
in koliko psihološkega dejavnika, ki mu je botroval »oglas« vlade. Ta 
namreč opozarja kupce, da naj z nakupi nikar preveč ne hitijo, ker so 
cene še zmeraj previsoke in se bodo zmanjšale kar za polovico. 
Viktor Vrečič pravi, da se je ravno po tem »oglasu« prodaja močno, 
zmanjšala. K temu je še dodal dokaj nezavidljiv položaj trgovine, ki 
je brez denarja in ne poravnava svojih obveznosti do dobaviteljev. 
Vse to se odraža na poslovanju Panonije, ki zapada v likvidnostne 
probleme in se srečuje z občasnimi blokadami žiro računa. Kljub 
temu pa še zmeraj lovijo konec s koncem.

Iskanje rešitev
Kot je že zapisano, je v prvem 

četrtletju Panoniji, vsaj kar se 
prodaje tiče, kazalo izredno do
bro. Količinski plan prodaje so 
dosegli 90-odstotno in presegli 
lanskega. Sedaj pa je, kot bi 
odrezal. Morda je k temu prispe
vala kadrovska menjava pri vo
denju komerciale, sam povprašal 
Viktorja Vrečiča. Ta je to od
ločno zanikal. Še enkrat je po
udaril, da je problem nastal zato, 
ker se je prodaja ustavila pri 
končnem kupcu. Ne glede na pa
dec prodaje so že prej začeli 
z novo organiziranostjo pro
dajno nabavne službe, ki bi 
ravno v teh kriznih časih morala 
pokazati svoje učinke, ocenjuje 
Viktor Vrečič.

Sam zase pravi, da je preizku
sil vse faze v prodaji, in da je bila 
ena od notranjih pomanjkljivosti 
Panonije preorganiziranost, ki je 
na določenih ravneh še sedaj. 
V sami komercialni službi pa je 
bila nedvomno pomanjkljivost 
v strogi delitvi prodaje in na
bave, kar se je pogosto izkazalo 
kot slabo. V tem trenutku, ko pa 
je nujno iskanje vseh možnih 
poti za prodajo izdelka, pa je

nujna tesna povezava med 
obema službama. Ne samo tesna 
povezava, ampak celo združitev 
v enoten sektor. Preprosto nujna 
je enotna kontrola nabave in 
prodaje.

Ob tej vsesplošni krizi trgov
skih organizacij se poslužujejo 
tudi t. i. kompenzacijskih poslov 
- blago za blago. Tovrstni posli 
so za nekaj odstotkov dražji kot 
direktna nabava materiala, toda 
še zmeraj so pozitivni učinki, še 
posebej v tej denarni suši. Pa 
tudi sicer je kontrola nabave in 
prodaje nujna, pravi Viktor Vre
čič, kajti časi, da bi proizvajali 
zaradi proizvodnje same brez 
prodaje in vnovčenja izdelka, so 
mimo. Vsekakor pomeni pove
zava in neposredna kontrola na
bave in prodaje tudi posredno 
kontrolo proizvodnje ter na ta 
način bolj pregledno spremljanje 
učinkovitosti podjetja kot celote.

Cenovni minimum
Po temeljiti prevetritvi vseh 

stroškov so v Panoniji ugotovili, 
da so trenutne prodajne cene nji
hovih izdelkov realne in da ni
majo nobenih rezerv več v zniža
nju cen. (Tu se ne bomo spuščali

v podrobnejšo analizo poslova
nja v preteklosti in hipteko, ki jo 
nosi cena njihovega izdelka na' 

■ račun poslovanja v preteklosti 
- dragi krediti, ker sogovornik ni 
odgovoren za to.) Kljub temu pa 
so se odločili za deset do dvajse
todstotno znižanje vseh izdelkov 
pod pogojem, da bodo z isto zah
tevo uspeli pri dobaviteljih. Mi
mogrede omenimo, da je prišlo 
do krize prodaje vseh izdelkov in 
ne kot bi pričakovali samo posa
meznih izdelkov.

No, ko smo pri znižanju cen 
dobaviteljev repromateriala, so 
se pozitivni učinki pokazali pri 
tistih dobaviteljih, ki niso izraziti 
monopolisti na domačem trgu. 
Toda tudi z monopoli poskušajo 
opraviti, tako so se odločili. Pri 
vseh dobaviteljih, kjer ne bodo 
uspeli z omenjenimi popusti, po
skušajo najti nadomestilo 
v uvozu potrebnih materialov. 
Za primer je naš sogovornik na
vedel nekaj uspešnih primerov. 
»Najatraktivnejša« je vsekakor 
nadomestitev Tomosovih motor
jev z Briggisovimi na motornih 
škropilnicah. Cena teh motorjev 
je z vsemi carinskimi dajatvami 
vred nižja za dobrih dvajset od
stotkov od Tomosovih. Glede na 
to, da te motorje uvažajo za poz
nejši izvoz škropilnic in nanje ni 
carinskih dajatev, pa so te cene 
še nižje, kar povečuje njihovo 
konkurenčno sposobnost na tu
jih trgih. Povrh vsega pa je ome
njeni motor še kakovostnejši, saj 
gre za štiritaktni motor. Viktor 
Vrečič je še poudaril, da kljub 
vsem težavam uspevajo na trgu 
zaradi kakovosti in zaradi 
izredno učinkovitega servisa.

Izvoz
Ko sva načela izvoz, je bil naš 

sogovornik temu primerno tak

ten, saj je dal najprej dokaj di
plomatski odgovor, znan v naši 
politični praksi, »v normalnih 
okvirih« je namreč odgovoril- 
No, s tem si ni moč kaj prida 
pomagati. No, kljub vsemu, j6 
poudaril, kooperacijski izvoz po- ' 
teka v skladu s sklenjenimi po- . 
godbami. Sodelovanje z zahod- 
nonemškim partnerjem pa se 
celo krepi, saj so pred kratkim 
sklenili z Beckerjem nov večji 
posel.

Nekoliko drugače je z vzhod
nimi trgi, kjer je prodaja neko
liko zastala, zlasti na Poljskem- 1 
kjer jih je močno prizadela zad- i 
nja devalvacija zlota, kar je 
izredno podražilo njihove iz- . 
delke. Dejstvo je tudi, priznava , 
Viktor Vrečič, da si na ta tržišča ] 
utira pot tudi zahodna konku- j 
renca, kar pomeni, da jim jam- , 
stvo za uspeh na teh trgih v pri- , 
hodnje pomenijo te konku- , 
renčne cene in kakovost izdel- , 
kov.

Ne glede na trenutno krizo na j 
Poljskem pa je potrebno po j 
oceni sogovornika na teh trgih 
vztrajati, še celo več pravi, da so 
nujna vlaganja v raziskavo trga- 
še posebej na Madžarsko. Dej
stvo je, da je bila industrija za ■ 
potrebe kmetijstva v teh deželah ^ 
prilagojena velikim kombinatom J 
in se s sprostitvijo zasebne inici- 
ative na področju kmetijstva ne 
bo sposobna prilagoditi potre- 
bam tega sektorja. ^

Predstavništva s
Zaenkrat v Panoniji še ne raz- 1 

mišljajo o širitvi predstavniške * * * * v 
mreže, ampak so ostali na obsto
ječi. V sami mreži je prišlo do 2 
določenih organizacijskih spre; r 
memb. Tako so vsi predstavniki 
ali zastopniki povezani v profitni 
center v okviru zagrebškega 
predstavništva, ki deluje v ok-: ° 
viru odvisnega podjetja - nasta- ^ 
lega iz nekdanjega Marketinga.

J. VOTEK p

PO SEJMU V MOSKVI

Prišli, videli, odšli!
Ali bo tako tudi po sejmu v Moskvi? Bomo ponovili našo prakso 

po predstavitvah na mednarodnih sejmih? Ali pa bo tokrat drugače? 
Bomo po Moskvi 1990 lahko rekli: »Prišli, videli, našli novo tržišče?«

Podjetja sestavljenega po
djetja IMP so v post sozdovem 
vakuumu pokazala poslovni in
teres, se povezala in nastopila na 
Mednarodnem sejmu klimatiza
cije v Moskvi v času od 3. 4. do 
7. 4. 1990.

Nastop oz. organizacijo so po
djetja zaupala mešanemu po
djetju PRIMAR (dva oddelka 
nekdanjega Marketinga), lahko 
rečemo, da je bil nastop vsaj na 
nivoju dosedanjih predstavitev 
IMP-ja na mednarodnih sejmih. 
To pomeni oceno zadovoljivo. 
Poudariti je treba, da je vsa ak
cija potekala brez angažiranja 
sestavljenega podjetja nekda
njega Marketinga.

Iskanje poti vključitve IMP-ja 
v blagovne in storitvene tokove 
YU-SSSR poteka po dveh pov
sem ločenih poteh.

Za prodajo storitev skrbi od
delek v Inženiringu, ki mu je
v veliko pomoč predstavništvo 
Metalke v Moskvi.

Prodajo proizvodov, naprav 
pa poskušajo (po zaslugi nekda
njega DO IKO) proizvodna po
djetja udejaniti s pomočjo meša
nega podjetja, ki ga je skupno 
z Inštitutom CNIEP ustanovil 
nekdanji SOZD pred približno 
enim letom.

To je vsekakor ugodna prilož
nost za nastop proizvodnih po
djetij, saj je nekdanji IKO zoral 
prve. najtrše brazde.

Za povezavo IMP - mešano 
podjetje CNIEP je moč trditi, da 
je dolgoročno pravilna. Kakšni 
bodo rezultati za proizvodna po
djetja IMP-ja, pa je odvisno od 
IMP-ja samega. Trenutno ne 
kaže dobro in zato ima zaslugo 
sestavljeno podjetje, ki se še ni 
izreklo o načinu organiziranja iz
voznega, mednarodnega marke
tinga ali celo globalnega marke
tinga. Nujno je potrebno čim- 
preje prekiniti vakuum, ki je na
stal po preobrazbi sozda v se
stavljeno podjetje.

Potrebno se je odločiti, kako 
bomo osvojili tuje tržišče. Bo se

stavljeno podjetje ustanovilo od
delek izvoznega mednarodnega 
marketinga? Možna je organiza
cija takega oddelka na nivoju 
skupine izdelkov, naprav (oz. 
podjetij s komplementarnimi iz
delki, napravami). Ali pa bo 
prepuščeno posameznim podjet
jem, ki bodo operativne aktivno
sti zaupala operativcem v meša
nem podjetju TRADE, ali neki 
drugi ZT organizaciji. Vprašanje 
pa je ali so podjetja tako kadrov
sko in finančno bogata, da bodo 
lahko izvajala marketinške ak
tivnosti na tujih trgih (raziskava 
trga, prognoza, planiranje ...).

Bolje bi bilo organizirati mar
ketinške aktivnosti na treh nivo
jih - marketing na nivoju sestav
ljenega podjetja (izvozni, med
narodni marketing) s funkcijami
raziskave tujih tržišč__skratka,
informativno-planske funkcije,

- Marketing na nivoju grupe 
proizvodov, naprav (podjetij), 
kjer bi se povezal poslovni inte
res proizvajalcev npr.: skupine 
proizvodov, naprav (podjetij) za 
strojne inštalacije. V drugo sku
pino bi se povezali proizvajalci 
izdelkov in naprav za elektro- 
inštalacije itd. Na tem nivoju bi 
razmejili tudi izvozni marketing 
(operativni marketing).

- Marketing na nivoju po
djetja bi bil vključen v izdel- 
kovno skupino, ki jo vodi izdel- 
kovni vodja (product manager) 
ter bi opravljal na nivoju izdelka, 
programa potrebne marketinške 
funkcije.

Taka rešitev je ključnega po
mena za naša prizadevanja glede 
nastopa na tujih tržiščih in vsako 
mečkanje je izjemno škodljivo.

Kakšen je bil naš »spontani« 
nastop v Moskvi? Zakaj ocena 
samo: zadovoljivo? Zato, ker 
smo bolj ali manj dobro posneli 
dosedanje nastope na sejmih, za 
katere je značilno, da smo na 
razstavni prostor natrpali ekspo
nate.

Kako so nastopili tujci? Celo 
95 odstotkov razstavljalcev je

bilo iz zahodne evrope in ZDA: 
Njihov nastop, oz. nastop posa
mezne firme je bil zožen na 
predstavitev tistih eksponatov, 
za katere so ugotovili, da so za
nimivi za predmetni trg in jim 
izdelki omogočajo »pametno« 
ceno. Svojo diverzifikacijo proiz
vodov oz. programov so poka
zali na drugačen način.

Mala statistika sejma je poka
zala naslednji vrstni red pogost
nosti eksponatov s posameznega 
področja klimatizacijske tehnike 
(upoštevane le firme iz Zahodne 
Evrope):

- elementi za hlajenje zraka
- naprave za klimatizacijo (F-

22)
- klimati
- klimati za bele prostore
- elementi za bele prostore 

itd;
Število firm iz posamezne dr

žave je bilo naslednje
Zahodna Evropa 52
ZDA 4
Vzhodna Evropa 4
YU 4

Kdo je bil iz Jugoslavije?
Janko Lisjak, Beograd:
- Klimati, izdelani po dveh 

različnih tehnologijah,
- družina ventilatorjev v vrsti 

R 20
- družina toplotnih menjalni

kov voda-zrak, freon. zrak.
TVT Maribor - klima omara
Barič: - ogrevalna tehnika
Prva Iskra - armature
IMP Ljubljana
Firme iz Zahodne Evrope in 

ZDA so prikazale mali ISH, 
ozko specializiran v klimatiza
cijo.

____________________________ v
J 8Vsekakor pa so tu nekatera 

spoznanja, ki so sicer neprijetna r, 
za IMP, vendar jih je potrebno n 
poudariti. n

Prvo takšno spoznanje je zah- e 
teva direktorja vsedržavnega In- si 
štituta CNIEP, ki je zahteval, da a 
se IMP jasno izreče o nadaljnji n 
povezavi IMP - mešano podjetje jr 
CNIEP. Dokazovanje z našo pri" n- 
sotnostjo na tem mednarodnem b 
sejmu ni prepričalo direktorja 
CNIEP-a, da IMP ni razpadel, bi 
ampak da izvaja le reorganiza- si 
cijo oz. decentralizacijo funkcij, pj 
Grožnjo direktorja, da se bo st 
CNIEP povezal z drugimi fif' k 
mami z ZAHODA (katerih d; 
predstavniki čakajo pred vrati). k< 
je potrebno vzeti zelo resno. fa 

Navedeno grožnjo je še pod- se 
krepil z ugotovitvami strokov- 
njakov CNIEP-a, ki trdijo, da je ve 
IMP-jeva oprema zastarela. Vse- d; 
kakor hladen tuš, in to v Moskvi! bi 

Notranje razburjenje v člo- di 
veku povzroči tudi izjava pred; in 
stavnikov firme Janko Lisjak, kj l0 
so povsem po protokolu obiskali b( 
naš razstavni prostor. Predstav- p( 
niki (med njimi tudi šef pred; to 
stavništva J. Lisjak v Moskvi pr 
- nekdanji generalni direktor J. izi 
Lisjaka) so izjavili, da so razpro- fa 
dali kapacitete na trgu ZSSR za v 
naslednji dve leti. si$

Torej firma J. Lisjak (imeli s° 
površinsko večji razstavni pro
stor kot IMP), so že pred časom 3. 
PRIŠLI, VIDELI in OSTALI- pl 

Ostali so zato, ker so to hoteli- m 
znali in uspeli. ra

IMP, kot kaže, pa je večkrat 
samo hotel. ^

JANEZ GRUBAR šk
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Kaj ESOP prinaša nam Del trga deluje
)0. (Nadaljevanje iz prejšnje številke) 
>d- Glede tega se je v zadnjem 
. letu razvila zelo živahna raz- 
' Prava. Teorije in razmišljanja 

' gredo v naslednjih glavnih sme
reh.:

1. Družbeno lastnino 
opredeliti kot kolektivno 
lastnino podjetij

Zamisel te »šole« je ta, da re- 
privatizacija ne pride v poštev, 
saj bi ogrozila same temelje sa
moupravljanja kot prevladujoče 
ideološke doktrine, v praksi pa 
tudi politični sistem. Ker pa je 
vendarle očitno, da v sedanjem 
nelastninskem sistemu finančna 
ozdravitev podjetij ni mogoča, 
nekateri ekonomisti in politiki 
predlagajo, da je treba družbeno 
lastnino kot lastnino vseh in ni
kogar preoblikovati v nekaj bolj 
oprijemljivega. Predlagajo pre
tvorbo splošne družbene lastnine 
v kolektivno lastnino na ravni 
podjetja, pri čemer pa se lastnin
ske pravice znotraj podjetja ne bi 
smele individualizirati. Problem 
te teze je, da v bistvu ne rešuje 
temeljnega nasprotja med kolek
tivno naravo proizvodnje ter in
dividualnimi motivi prisvajanja. 
Če lastninska pravica ni indivi
dualizirana, bo tudi v tem si
stemu obstajala težnja po razde
litvi celotnega neto produkta 
v porabo.

2. Družbeno lastnino 
razglasiti za državno

Država naj v podjetjih uveljavi 
svoj lastniški nadzor in tako za
gotovi potrebno ravnotežje 
v upravljalskih odločitvah. 
Agent države kot lastninskega ti- 
tularja poslovnega sklada v posa
meznem podjetju bi bil v tem 
Primeru direktor, ki bi ga imeno
vali in razreševali državni or
gani.

Uveljavitev modela, pri kate
rem država postavlja direktoije, 
nas vodi iz stihije samouprav
nega socializma in dogovorne 
ekonomije naravnost v admini
strativno birokratski realnosoci- 
alistični model, ki smo ga v glav
nem opustili sredi šestdesetih let 
m ki je dokazal svojo neuspeš
nost v praksi držav vzhodnega 
bloka.

Takšna odločitev titularja bi 
bila deloma upravičena le v »kla
sičnih državnih« panogah, na 
Primer infrastrukturnih dejavno
stih, sicer pa le kot vmesni korak 
k radikalni privatizaciji gospo
darstva. Postavlja se vprašanje, 
komu bi država lahko v drugi 
fazi prodala svoje tovarne. Bati 
se je, da bi država v naglici in - 
želji znebiti se nedonosnih to
varn, razprodala velik del gospo
darstva tujcem, ne da bi prej ali 
hkrati omogočila nakupe našim 
državljanom kot posameznikom 
m skupinam, predvsem pa de
lovnim kolektivom samim. Še 
bolj h nevarno pa je, da bi kljub 
Politični volji (ki je hudo nego
tova in spremenljiva kategorija) 
Proces privatizacije potekal 
'zredno počasi, kar bi nas de
seto za dolga leta potisnilo 
v centraliziran državno-lastniški 
sistem.

3. »Lastni« kapital podjetij 
pretvoriti v lastnino 
naložbenih skladov oziroma 
razvojno naložbenih bank

Nekateri teoretiki skušajo re
ševati protislovja državno-lastni- 
Škega modela tako, da predla
gajo vzpostavitev neodvisnih 
(med seboj konkurenčnih?) na
ložbenih skladov, organiziranih 
na ravni republiških držav. Tako 
se želijo izogniti birokratizaciji in 
klientelizmu, tako značilnim za 
državno upravo. Domnevajo, da 
bodo neodvisne tehnoposlovod- 
ske skupine, motivirane in sti
mulirane s profitom, bolje skr
bele za učinkovito alokacijo 
družbenega kapitala. Država bo 
tako le zelo posredno sodelovala 
Pri naložbenih odločitvah, ope
rativni nadzor nad uporabo 
družbenega kapitala v podjetjih 
Pa bodo imeli naložbeni skladi 
oziroma banke.

Pojavlja se seveda vprašanje, 
ah se ne bi taki skladi tudi sami

kaj hitro birokratizirali. Jasno je 
tudi, da bi njihovo operativno 
sodelovanje v upravnih odborih 
podjetij zahtevalo velikanski 
aparat, učinek pa bi bil ob odsot
nosti konkurence in zlitju poslo- 
vodsko-birokratskih struktur 
lahko nasproten pričakovanjem 
- nadaljevanje reprodukcije sla
bih podjetij in socializacije iz
gub.

4. Družbeno lastnino 
prenesti na pokojninske 
sklade

Racionalno jedro te teorije je 
v tem, da večina med n£fmi prej 
ali slej pride v leta, ko posta
nemo uporabniki pokojninskih 
skladov. Učinke uporabe druž
bene lastnine v podjetjih bi upo
rabljali za izplačevanje pokojnin. 
Tak model seveda zahteva, da 
družbeno lastnino v podjetjih 
obravnavamo kot sveženj pred
nostnih delnic, saj objektivno ni 
mogoče pričakovati, da bi pokoj
ninski skladi lahko sodelovali pri 
upravljanju podjetij. Financira
nje pokojnin iz učinkov kapitala 
bi močno razbremenilo stroške 
podjetij. Problem pa je, da v po
djetju ne moremo imeti pred
nostnih delničarjev, če nimamo 
tudi navadnih, torej če ne pri
demo do takšne ali drugačne vr
ste zasebnih vlaganj v podjetja.

5. Delavci - titulaiji 
družbene lastnine

Delavci v podjetjih, ki so 
v preteklem obdobju dokazano 
poslovala uspešno, so po tej te
oriji z odrekanjem porabi sami 
»ustvariti kapital« in imajo zato 
pravico, da si na njegovi podlagi 
oblikujejo individualne kapital
ske račune v podjetjih. V tem 
projektu delavskega delničarstva 
naj bi delavci lastnino dobili za
stonj, kot rezultat svojegaminu- 
lega dela.

V novejši različici tega modela 
lahko zaposleni kapitalizirajo ce
lotni dobiček, niso pa upravičeni 
do lastninskega reziduala v pri
meru odprodaje ali likvidacije 
podjetja.

Taka rešitev pa ima vrsto sla
bosti, vsebinskih in tehničnih.

Družbene lastnine namreč ni 
mogoče spremeniti v zasebno ali 
kolektivno (tudi če gre za de
lavce) s preprostim knjigovod
skim prenosom na individualne 
kapitalske račune zaposlenih. To 
z drugimi besedami pomeni, da 
si skupina ljudi - sedanji zapo
sleni v delovni organizaciji - ne 
more in ne sme »zastonj« prisvo
jiti kapitala, ki so ga soustvarjale 
generacije delavcev in poslovod- 
nežev pred njimi. Vsi delavci 
znotraj sedanje sestave zaposle
nih niso prispevali enako. Toda 
kako izmeriti njihove relativne 
prispevke?

Poleg tega ni mogoče zanema
riti niti pravic vseh drugih držav
ljanov v zvezi z lastnino podjetja 
(administrativna poseganja v go
spodarstvo v vseh štiridesetih le
tih, darila in prerazdeljevanja 
prek poceni posojil, dovoljeva
nje monopolnih cen in pretirano 
varstvo pred zunanjo konku
renco itd.). Postavlja se vpraša
nje, kaj je z zaposlenimi v druž
benih dejavnostih in upravi.

In na koncu so tu še genera
cije, ki prihajajo. Tudi oni so 
upravičenci do dela družbene 
lastnine v podjetjih, zlasti če 
vemo, da je velik del te lastnine 
nastal kot rezultat nepopolno va
loriziranih dolgov podjetij, ki se 
na drugi strani kažejo kot veli
kanski primanjkljaji v bančnem 
sistemu. Te primanjkljaje pa 
bodo prav gotovo odplačevale še 
prihodnje generacije.

Tudi oblikovanje individual
nih kapitalskih računov delavcev 
s prisilno pretopitvijo dobička 
podjetja v delnice zaposlenih, če 
gre za zasebni, ne pa spet za 
nedeljivi »kolektivni« kapital, ni 
najboljša rešitev. Prvič, tudi na 
družbeni kapital je treba plačati 
določene, čeprav morda nizko 
dividendo, drugič, izostane psi
hološki učinek, ki ga ima vlaga
nje lastnih prihrankov. Le v tem 
primeru imajo zaposleni obču
tek, da gre za naložbo, ne pa za 
distribucijo dohodka. Pravilen 
odnos do lastništva pa je še kako 
pomemben za participativno or

ganizacijo in vodenje poslova
nja.

Odprto ostaja tudi vprašanje 
spodbujanja podjetniške inici
ative. Delavski sveti kot uprav
ljale! družbene lastnine (poslo
vodnega sklada) - konstituirani 
po klasičnem načelu en delavec
- en glas - ostanejo namreč 
trdno v upravljalskem sedlu. 
Lastniki kapitala (tudi delavci, 
venda v drugem razmerju, z več
jim deležem, poslovodnih in 
ustvarjalnih delavcev) ostajajo 
pri odločitvah velika manjšina. 
Zasebni kapital v podjetju je 
glede na velikost poslovnih skla
dov obsojen, da ga dolga leta 
upravlja delavska večina, ki je ne 
zanima njegovo povečevanje.
Predlog rešitve

Razreševanja problema last
nine v podjetjih pa se je prak
tično mogoče lotiti tudi drugače, 
ne da bi najprej zahtevali gene
ralno rešitev problema titularja 
družbene lastnine v Jugoslaviji.

Izhodišče te druge poti je ugo
tovitev, da v družbenih podjetjih 
pač ni nikogar, ki bi lahko 
z upravljalskim nadzorom varo
val v podjetju družbene interese. 
Določiti moramo taka pravila 
igre (v statutu podjetja ali z usta
novitvijo novih pravnih oseb), 
kot da je lastnik samo »odso
ten«. To pomeni, da zanj hra
nimo njegovo lastnino in kapita- 
liziramo njegovo dividendo. Ko 
(in če) bo titular določen ali ko 
bo določen vsaj njegov agent, se 
mu bodo ustrezna upravljalska 
upravičenja pač preprosto pre
dala.

Ker torej zdaj lastnik - družba 
v podjetju nima agenta, ki bi iz
vajal upravljalski nadzor, ne 
more prevzemati polnega po
slovnega tveganja. Z drugimi be
sedami, tveganje izgube kapitala 
mora biti za družbo na neki na
čin zmanjšano ali omejeno. 
Omejitev tveganja pa sovpada 
po drugi strani z omejitvijo po
tencialnega donosa ter z odpove
djo nadzoru nad upravljalskimi 
odločitvami.

Tako mora družbena lastnina 
dobiti v podjetju enak položaj, 
kot ga ima v normalnem kapita
lističnem podjetju prednostni 
delničar ali kot ga ima upnik po
djetja.

Takoj je očitno, da je treba 
zaradi omejitev lastniškega tve
ganja družbenega kapitala po
djetja preobraziti tako, da do
bimo v njih še druge lastnike
- zasebni kapital. Zasebni kapi
tal prevzame največje tveganje, 
ves rezidualni odnos po popla
čilu obveznosti do upnikov in 
donosa za prednostne delničarje, 
hkrati pa ima vse upravljalske 
pravice v podjetju; prevzame to
rej vlogo, ki jo imajo v kapitali
stičnih podjetjih navadni delni
čarji.

Z opredelitvijo poslovnega 
sklada kot obveznosti, bodisi do 
zunanjega upnika (na primer po
sebnega naložbenega sklada, ki 
ga lahko ustanovijo podjetja, 
banke ali država) bodisi kot 
svežnja prednostnih delnic v po
djetju, se odpira možnost za in- 
stitucionalizacijo delničarstva za
poslenih pri nas. Zaposleni do
bijo tako poleg pravice do uprav
ljanja, ki v novem podjetju izvira 
iz njihove lastnine (navadne del
nice) in ne več iz »živega« dela, 
ob likvidaciji pa tudi do preo
stanka sredstev, potem ko so po
plačani upniki in prednostni del
ničar (družbena lastnina).

Glede na to, da naš pravni 
sistem ne pozna institucije tru- 
sta, bo oblika delničarstva zapo
slenih pri nas nujno nekoliko 
drugačna kot v ZDA. Kljub 
temu pa lahko večino idej, tako 
navadnih kot tudi kreditiranih 
ESOP-ov, uporabimo tudi v naši 
praksi. Delničarstvo zaposlenih 
seveda ne more biti edina me
toda preobrazbe podjetij. Treba 
je omogočiti prehod nekaterih 
podjetij v državno lastnino, pri 
drugih omogočiti prodajo tujim 
vlagateljem, pri tretjih pa se 
morda odločiti za javni razpis 
delnic. Očitno pa je, da v naših 
razmerah preustroja podjetij 
brez aktivne politike spodbuja
nja delavskega delničarstva še 
dolgo ne bo oziroma bo v naj
boljšem primeru ostalo obroben 
pojav.

»Najboljše kadre bodo dobila tista podjetja, ki bodo znala poskr
beti za osebni razvoj zaposlenih.« To je ena od vodilnih misli, ki jo 
zasledimo skorajda na vsakem koraku. Nedvomno je IMF kot celota 
ali kot sistem eden od tistih, ki se srečuje- s precejšnjo negativno 
kadrovsko selekcijo. O vzrokih smo že ničkolikokrat razpredali. 
Dejstvo pa je, da smo soočeni z izrazito negativno kadrovsko selek
cijo na eni strani, na drugi pa z močnim kadrovskim osipom, ki 
spravlja posamezne dejavnosti, vzemimo Projektivni biro, že pod 
kritično maso znanja, kar pa je slabo.

Svojevrsten fenomen je tudi 
podjetje Telekom, ki po svojih 
kadrovskih zahtevah - v mislih 
imamo visoko strokoven kader 
- nekoliko odstopa od IMP-jevih 
»kadrovskih« zahtev. Telekom 
je podjetje, ki se ukvarja z elek
troniko in prav na tem področju 
je glede na ekspanzijo te dejav
nosti v svetu in pri nas deloval 
trg delovne sile najbolj izo
streno. S sprostitvijo zasebne ini
ciative pa so se razmere še zao
strile. Majhnost na eni strani in 
izredna togost - pogojena z do
govorno ekonomijo in na nek 
način uravnilovka - pogojena 
s »samoupravo« sta na nek način 
botrovala dokajšnji fluktuaciji 
visoko strokovnega kadra v tem 
podjetju. Na prvi pogled so se 
dogajanja v tem podjetju v lan
skem in v začetku letošnjega leta 
spominjala na katastrofo. Jasnp 
za tistega, ki je spremljal ta do
gajanja od zunaj in bil seznanjen 
zgolj z odhodi, ne pa tudi s pri
hodi in premostitvami kadrov
skih vrzeli, ki so nastajale.

Najprej se dotaknimo odho
dov v lanskem in v začetku letoš
njega leta. Po podatkih, s kate
rimi nam je postregel direktor 
kadrovsko splošnega sektorja 
Jože Kovač, je odšlo 6 diplomi

ranih inženirjev elektronike, dva 
diplomirana ekonomista in di
plomirani inženir strojništva ter 
en elektro inženir. Temeljni raz
log za takšen kadrovski osip je 
po besedah Jožeta Kovača moč 
pripisati togemu načinu nagraje
vanja, ki ga niti s posebnim do
datkom za strokovne delavce ni 
bilo moč zadovoljivo rešiti. Po 
njegovi oceni drugje ni moč 
iskati razlogov, kajti samo raz
vojno delo je zastavljeno kako
vostno (projektno vodenje) in je 
omogočalo in še omogoča kre
ativnost, odgovornost, uspešnost 
(predvsem strokovno) ter razvoj 
posameznika. Res je sicer, da so 
še določene težave pri prenosu 
razvojnih nalog v proizvodnjo. 
Delno so vzroki za to v krizi 
vodenja v tehničnem sektorju do 
lanskega leta. Toda z ureditvijo 
kadrovskih razmer na tem po
dročju se položaj izboljšuje. Res 
pa je, sta poudarila sogovornika, 
da bo v prihodnje potrebno ka
drovsko okrepiti tudi proizvod
njo. Hkrati pa zagotoviti večji 
pretok kadrov znotraj samega 
podjetja.

Toda, če bi Telekom pristal 
samo pri odhodih, verjetno ne bi 
bilo moč govoriti o takšnih ali 
drugačnih spremembah, kajti

takšen kadrovski osip bi ne
dvomno spravil podjetje na ko
lena. Vendar koliko »nesreče« 
prinaša s sabo takšen stres, pa so 
ob vsem tem imeli tudi nekaj 
»sreče«. Pri zapolnitvi nastale 
vrzeli jim je šel precej na roko, 
kot priznava Ivan Resnik, mize- 
ren položaj elektronske indu
strije v ljubljanski regiji in kolaps 
»paradnega konja« slovenske 
elektronske industrije. Ob tej 
»sreči« pa ne kaže zaobiti še 
enega ključnega dejavnika za 
premostitve nastalega problema, 
namreč načrtne štipendijske po
litike, ki se jim v teh časih še 
kako obrestuje.

Jože Kovač je poudaril, da je 
večina delavcev odšla v drugi po
lovici lanskega leta. No v tem 
času so na novo zaposlili pet di
plomiranih inženiijev elektro
nike, diplomiranega inženirja 
strojništva, diplomiranega eko
nomista in ekonomista ter štiri 
pripravnike šeste in sedme stop
nje strokovne izobrazbe. 
Skratka statistično gledano o ka
drovskem izpadu ni moč govo
riti. Toda oba sogovornika sta 
priznala, da je to pustilo dolo
čene vrzeli v samem delu. Ob 
vsem tem velja omeniti računal
niški oddelek za industrijsko 
elektroniko, ki se jim »sesuje« 
skorajda na tri do štiri leta. Tudi 
v letošnjem letu se je ekipa raz
šla, toda z delom je začela nova.

Jože Kovač pravi, da kljub na
domestitvam stres ni bil majhen 
in poudarja, da so v obdobju, ko 
je možno ovire, ki so botrovale 
fluktuaciji, odpraviti. Kot ugo
tavlja so bili »gasilni« prijemi pri 
nagrajevanju kot je dodatek na 
deficitarnost premalo, zato bo 
nujno potrebno postaviti nagra
jevanje na nove temelje. V tej 
smeri so potegnili že prve po
teze. J. VOTEK

SPREMEMBE

Kakor zgoraj, tako spodaj
Vzrokov za to, da je treba tradicionalno podjetje, zlasti odnose 

med zaposlenimi spremeniti, je več. Vseh v tem prispevku ne bo 
mogoče niti omeniti. Znano je, da izhajajo potrebe po notranjih 
spremembah iz zunanjega okolja. Kot vemo, je to zunanje okolje trg, 
oz. kupec izdelkov ali storitev. Zaradi možnosti veliko večje produk
cije se izdela več, kot se proda. Vsakemu je jasno, da se zato lahko 
prodajajo le kvalitetni izdelki (storitve) in za ustrezno ceno. Torej je 
razumljivo, da mora vsako podjetje stremeti za čim večjo kvaliteto in 
čim nižjimi stroški. Da to doseže, pa je nujno, da se znotraj spremeni, 
prestrukturira in uredi za optimalno izkoriščanje vseh notranjih 
virov. V bistvu pa je pri tem glavno težišče na prenovi odnosov med 
zaposlenimi. Gre za »nove« odnose, ki bi morali biti že stari odnosi. 
V nekem smislu gre za konkretno realizacijo predpostavke, da naj bi 
vsak zaposleni v podjetju dal od sebe, to kar zna, zmore in hoče. 
Vsakomur bi moralo biti jasno, da se bo moral, če ne zna, naučiti 
(tudi sam - individualno) in če ne zmore, bo moral opravljati drugo 
delo, tisto, ki ga zmore. Če pa ne bo hotel, bo seveda podjetje 
zapustil.

Novost ali spoznanje je zdaj 
v tem, da je za realizacijo našte
tih principov potrebno zagotoviti 
ustrezne konkretne pogoje. 
Samo želja ali hotenje, da bi bilo 
bolje, ni dovolj; čeprav lahko re
čemo, da moramo izhajati iz te 
želje, oz. zelo jasnega hotenja. 
Namreč, čim več bo v podjetju 
takih, ki iskreno želijo in tudi 
hočejo drugačne odnose, čiste 
račune in novo višjo kvaliteto 
dela, tem več možnosti bo za 
uspeh. Najbrž je vsem znano, da 
se je treba za uresničevanje želja 
»truditi«, vlagati (večje) napore. 
Ali enostavno povedano, treba 
je več in predvsem bolje delati.

Več in predvsem bolje 
delati

Ta princip, ki je vsem znan, pa 
ne toliko da bi ga realizirali, je 
potrebno uveljavljati pri vseh za
poslenih. Četudi večina po
udarja pomen vodstva podjetja 
za njegov uspeh, je treba dobro 
razumeti, da gre tudi za glavnino 
kadra (proizvodnega, režij
skega). Namreč tudi med temi 
zaposlenimi bodo spremembe za 
nekatere, boleče. Za tiste, ki se 
zavedajo, da bodo »novi« odnosi 
zahtevali večje napore in so na
nje pripravljeni, ne bo težko. 
Težko pa bo za tiste, ki so se 
v dolgem razdobju razvadili, 
iskali razpoke v organizacijskem 
sistemu podjetja, tako da svo
jega dohodka doslej v celoti 
sploh še nikdar niso zaslužili. 
Kar preveč je bilo po naših po
djetjih takih, ki so živeli 
v »senci«, oz. na ramah sodelav
cev. Hočemo reči, da je takim 
sistem, kot je bil, zelo odgovarjal 
in se je z njihovo pomočjo stalno 
utrjeval in obnavljal. Ta kader

bo s svojo miselnostjo velika 
ovira pri uveljavljanju novih od
nosov, ko bo treba (vsaj zanj) 
dati mnogo, mnogo več od sebe. 
Težko bo zato, ker je navada 
železna srajca.

Navada je železna srajca
Zaradi nje bo treba prevred

notiti mnoge vrednote, če upora
bim Nietzschejeve besede in ne
kateri stari bogovi (po naše bog 
bogovi) bodo nujno vrženi s svo
jih oltarjev, kar pomeni, da bo 
moral marsikdo izgubiti svoj ne
zasluženo pridobljeni položaj in 
status. Ne mislim le na sam vrh 
podjetja, temveč predvsem na 
številne prisklednike, ki so 
s svojo biciklistično mentaliteto 
(biciklist - navzgor se klanja, 
navzdol pa pritiska) mnogim pili 
kri in jim s tem jemali voljo do 
dela in veselje do življenja.

Volja do dela in veselje 
do življenja

Pa ne bo prišla le s tem, da 
bodo nekateri dosedanji bogovi 
pregnani s svojih oltarjev, na nji
hova mesta pa spet prišli novi 
neustrezni maliki, ki bi bili spet 
preveč površinski s preozkimi 
vrednotami in bi spet zganjali 
prazni in goli formalizem. Taki 
bi bili spet huda ovira in zaradi 
njih ne bi dosegli novih odnosov. 
Zato bi se morali zavedati po
mena, ki ga ima tisti, ki vpliva na 
druge, organizira in vodi delo 
drugih. Pomen izbora ustreznih 
ljudi za vplivanje na druge (vo
denje) je upam zelo razumljiv. 
Enostavno povedano če vodja ni 
človek ustreznih kvalitet (zlasti 
moralno-etičnih) potem ni zago
tovljen osnovni pogoj za voljo do

dela in veselje do življenja vseh, 
ki jih vodi. To je treba vzeti do
besedno, objektivno in brez sen- 
timetalnosti do kogarkoli, ker je 
resnica samo ena za vse.

Resnica je samo ena za 
vse

Če ne bomo sledili njej, nam 
ne bo uspelo ustvarjati boljših 
odnosov, boljših pogojev za 
delo. Kompromisi na tej poti nas 
bodo puščali na pol poti. Zaradi 
njih ne bomo dosegli cilja. Do
kler nam to ne bo jasno, bodo 
težave. Dokaze, da je to res, 
imamo v naši bližnji preteklosti. 
In ne domišljamo si: to niti ni 
preteklost.

Čaka nas zahtevno in trdo 
delo, ker smo dolgo vztrajali 
v lažeh in se slepili z lažmi in 
s polovičnimi resnicami. V večini 
primerov smo imeli vsaj dve res
nici: eno uradno idealizirano, 
polakirano za sestanke, biro
krate in oblast, ter drugo bolj 
osebno, intimno vedno bolj 
šibko in vpijočo v puščavi. »Hi
navčiti, stvar isto gnati, vrag 
z vsem tem,« je dejal Puškin.

Hinavčiti, stvar isto 
gnati, vrag z vsem tem

Resnica je torej ta, da je zelo 
pomembno, kakšen je tisti, ki 
vodi druge. Seveda ne samo on, 
zavedajmo se tudi tistih, ki so 
vodeni, ki imajo tudi vpliv na 
vodjo. Če so vodeni pošteni in 
pogumni, se uprejo nepošte
nemu, neobjektivnemu vodji, ne 
pa, da z njim vred drsijo v vedno 
hujše blato in umazanijo. Sledi iz 
tega to, da smo vsi soodgovorni 
za položaj, v katerem smo. Na 
vseh ravneh, od podjetij do 
vlade, smo imeli točno take vo
dje, kot smo jih zaslužili. Po
membno je, da se tega zavedamo 
za našo prihodnost. Ne dovo
limo si, da nas pošljejo zopet 
v prvi razred, in da bi morali 
take stvari doživljati še enkrat. 
Ponovne napake bi še veliko 
dražje plačevali. Za napake pa je 
še vedno veliko možnosti, ker 
marsikje še niso izpolnjeni vsi 
obeti, da bo res šlo na bolje. 
Prepočasni smo že; predolgo 
oklevamo na startu dirke, v ka
teri so nas drugi že krepko prehi
teli po levi in po desni. Znak za 
štart pa je bil že dan. Zamujamo!

EMIL SMREKAR
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Vrnitev na stara pota?
V idrijskem podjetju Tio so delavci 5. aprila stavkali. Delavci, ki so 

že dalj časa nezadovoljni s plačami in z vodstvom podjetja, so 
zahtevali, da se ustanovi 12-članski stavkovni odbor, ki naj bi se 
pogajal z vodstvom o naslednjem:

- da se zaščiti stavkovni odbor pred vodstvom,
- da se preide na stari način točkovanja - to je tisti, kije veljal od 

leta 1986, da se ukine obstoječe točkovanje, ki je veljalo do letoš
njega februarja v smislu kolektivnih pogodb, po katerem je obstajalo 
8 grup oziroma skupin. (Po tem točkovanju so bile osnove osebnih 
dohodkov delavcev zelo nizke - to je okoli 1.400,00 dinarjev. Če ni 
bilo dela, je delavec dobil samo to osnovo osebnega dohodka brez 
osebne ocene in presežka norme).

- da se zagotovi socialno varnost vseh delavcev in invalidov,
- da se »revolt liste« za vse zaposlene v podjetju obesijo na oglasno 

desko,
- da se zagotovi najnižji osebni dohodek 2.660,00 dinarjev,
- da se osebne ocene določijo realno in javno ter da so delavci 

o njih sproti obveščeni, da se nanje lahko pritožijo,
- v zvezi s poslovanjem Vencelj Golob naj se preveri pogodba, ki 

je bila sklenjena med Golobom in Tiom.

Delavci so zahtevali, da pride
5. aprila ob 6. uri zjutraj vodstvo 
podjetja v delavnice v Godovič 
in obljubi delavcem, da se jim 
poviša najnižji osebni dohodek 
na 2.660,00 dinarjev in da se pre
ide na stari način točkovanja. Ob
6. uri zjutraj Tiovo vodstvo ni 
prišlo v proizvodnjo v Godovič, 
tako kot so to zahtevali delavci, 
ki so ob omenjeni uri prenehali 
z delom in rekli, da ne bodo 
delali vse dotlej, dokler ne pri
dejo vodilni in jim zagotovijo, 
kar od njih zahtevajo. Delavci so 
omenjenega dne stali na svojih 
delovnih mestih in ves dan niso 
delali.

Vodstvo se je ob 10. uri pogo
varjalo z delavci v Idriji, vendar 
z njimi ni našlo »skupnega je

zika«, zato se je ob 12.30 prišlo 
vodstvo pogovarjat z delavci go- 
doviškega dela podjetja. Delavci 
v Idriji pa so čakali na rezultat 
godoviške stavke.

S Tiovim vodstvom je prišla 
v Godovič tudi predsednica 
skupščine občine Idrija Ivica 
Kavčič. Na povabilo delavcev je 
prišel na stavko tudi predsednik 
občinskega sindikata elektroko- 
vinske branže Bojan Sever, ki se 
je zavzel za interese delavcev. 
Deset minut pred 14. uro je vod
stvo obljubilo, da se vrne točko
vanje na stari način za vse zapo
slene.

Delavci so se z obljubo vodil
nih strinjali. Vodstvo je še oblju
bilo 13-odstotno povečanje oseb
nega dohodka in polovico re

gresa v višini 850,00 dinarjev, ki 
naj bi ga izplačali pri aprilski 
plači, vendar to naj ne bil regres 
ampak bi ga samo prikazali kot 
regres. Regres za dopust, kakrš
nega določa republiška sindi
kalna lista, pa bo izplačan po 1. 
juliju. Naslednji dan po stavki so 
delavci delali kot običajno. Ker 
pa bi zaradi časa, ki so ga pora
bili za stavko, trpel izvoz v Av
strijo, so nekateri delavci prišli 
delat na dan stavke v nočnih 
urah.

Vodstvo je 9. aprila sklicalo 
delavski svet, ki naj bi sprejel 
način točkovanja, kakršnega so 
zahtevali delavci v stavki z dolo
čenimi spremembami. Vodstvo 
je predlagalo, naj bi za nekatere 
»ključne delavce« kljub temu iz
plačevali osebni dohodek po ob
stoječem sistemu točkovanja, 
vendar delavski svet tega ni spre
jel, ker je bilo v stavki rečeno, da 
mora veljati stari sistem točkova
nja za vse zaposlene. Odločil je, 
da naj to preuči in sprejme komi
sija za delovna razmerja. 10. 
aprila je komisija za delovna raz
merja na svoji izredni seji na ur
genco vodilnih po hitrem po
stopku sprejela sklep, da se kre
ativnim kadrom izplačuje osebne 
dohodke po obstoječem sistemu 
točkovanja, s čimer pa se delavci 
ne strinjajo. Sindikat se bo na 
tak sklep pritožil na delavski 
svet, ker meni, da med 260 zapo
slenimi ni 33 kreativnih delav
cev.

MARIJA PRIMC

ITAK

Proizvodnja absorpcijskih 
hladilnih agregatov

V Itaku so 9. maja predstavili 
prototip absorpcijskega hladil
nega agregata, ki so ga izdelali 
v tem IMP-jevem podjetju. Teh
nični pregled in ogled stroja je 
opravil tehnični direktor firme 
Carrier gospod Ueli Kaser, ki je 
s strani firme Carrier Internati
onal po pogodbi med IMP Ljub
ljana. IMP Metallom in Itakom 
odgovoren za izvedbo projekta 
osvojitev proizvodnje absorpcij
skih hladilnih strojev v Itaku. 
Tej predstavitvi so prisostvovali 
poleg gospoda Kaserja, ki je pri
sotne seznanil z ugotovitvami 
končnega pregleda prve enote 
čilerja, tudi dr. mag. Branko Ga
šperšič s Fakultete za strojništvo, 
dir. IMP Metalla Rudi Geršak, 
direktor Tone Pančur, tehnični 
direktor Itaka Zoran Planinc, 
generalni direktor Boris Gaz
voda.

O končnem testiranju stroja iz 
družine strojev 16 JB (od 340 do 
2680 kilovatov), nam je gospod 
Kaser povedal naslednje:

»Najprej želim govoriti o tem, 
kaj je bilo doslej narejenega. Po 
podpisu pogodbe smo najprej
povabili štiri inženirje, tehnič
nega direktorja Zorana Planinca
v tovarno Siracusa - v oddelek, 
kjer se proizvajajo podobne ab
sorpcijske naprave, kot jih za
jema pogodba z Itakom. Ob tej 
priliki so bili kolegom iz Jugosla
vije predana tehnična dokumen
tacija in predpisi za izdelavo teh 
strojev. Med drugim smo pova
bili kolege iz Jugoslavije tudi 
zato, da so si ogledali proizvod
njo absorpcijskih hladilnih stro
jev v Mehiki v pogonu Carri- 
er-Elisondo. To je obrat, ki pro
izvaja te stroje zunaj matične 
firme Carrier Sirocusa. Po tem 
uvodnem seznanjanju v začetku 
leta 1988, in ko so se ljudje vr
nili, je bilo treba najprej preštu
dirati vso tehnično dokumenta
cijo - potrebno za izdelavo teh 
strojev. Dokumentacija je bila 
preštudirana in prevedena iz 
ameriških norm v jugoslovanske 
oziroma evropske norme, kar je 
pomenilo veliko dela za strokov
njake, ki obvladajo to področje. 
Potem je sledila izdelava vseh 
potrebnih specialnih orodij 
v Itaku. Sredi leta 1989 so začeli 
v Itaku izdelovati posamezne 
komponente za prvi stroj. Ra
zlične stopnje izdelave teh kom

ponent so bile kontrolirane 
z naše oz. z moje strani, tako, da 
smo lahko sproti ugotavljali, da 
so vse zahteve glede pravilnih 
specifikacij, ki so bile dane 
z naše strani, stoodstotno pra
vilne. Sedaj je prvi stroj izdelan. 
Vse, kar je še potrebno za izgo- 
tovitev stroja, so električne in
štalacije na stroju. Sestavo stroja 
in izvedbo sem prepričan, da je 
kvaliteta dela naših strokovnja
kov in tudi poizkusi, ki so nujno 
potrebni pri tem stroju, v popol
nem soglasju z normami, ki jih 
zahteva firma pri izdelavi takih 
strojev. Stroj smo pregledali in 
prevzeli za Carrierjevo kvaliteto. 
Prepričani smo, da je doslej vse 
izdelano v skladu z zahtevami.«

Izgledi za naprej?
»Zanji preizkus za ta stroj bo 

izveden pri uporabniku. Takrat 
bomo opazovali stroj v pogonu 
in ga dokončno sprejeli za svoj 
proizvod ter dali .zeleno luč' za 
izdelavo teh strojev v Itaku. Pri
čakujemo povečano povpraševa
nje za te stroje na trgu, ker je ta 
stroj glede CFC emisij (onesna
ževanje okolja) najbolj primeren 
pri zahtevi hlajenja v različnih 
industrijskih branžah.«

Direktor Itaka Anton Pančur 
je ob tej priliki dejal, da je go
spod Kaser ugotovil, da je sku
pina Itakovih strokovnjakov Če- 
perlina. Martinija, Žmuca pod 
vodstvom Zorana Planinca, 
opravila svoje delo korektno in 
na ustrezni strokovni ravni, kar 
je garancija za redno proizvod
njo teh strojev.

Svoje je povedal tudi direktor 
IMP-Metalla Rudi Geršak, ki 
pravi, daje botroval tej pogodbi: 
»Zelo sem zadovoljen z doseda
njim potekom izdelave hladil
nega stroja, ker sem prepričan, 
da so se kolegi pri tem naučili 
veliko novega, kar bo koristilo 
tudi pri proizvodnji drugih Ita
kovih izdelkov. Povem še, da so 
nekateri ljudje skeptično gledali 
na ta projekt. To pa zato. ker je 
to za IMP - gledano v celoti 
- tehnično najzahtevnejši proiz
vod, ki ga je katerokoli IMP- 
jevo podjetje izdelalo in je jasno, 
da širšemu krogu - tudi strokov
nemu - ta tehnika ni poznana. 
Za naprej je seveda najvažnejše, 
da se preide s pridobljenim zna

njem na komercialno področje, 
kjer je bilo doslej zelo malo na
rejenega. Potrebno je bilo pre
mostiti niz zelo zahtevnih tehnič
nih problemov ob stalni kontroli 
strokovnjakov firme Carrier, 
zato je razumljivo, da je bila vsa 
energija vpeta v te probleme. 
S pomočjo Carrierjevega marke
tinga in z lastnim prizadevanjem 
za prodajo ter z dosedanjim pov
praševanjem za te stroje v Jugo
slaviji, DDR. SSSR, CSR, kjer 
teh strojev ne proizvajajo (ne 
proizvaja jih sicer nihče 
v Evropi), sem prepričan, da bo 
v naslednjih letih prišlo do do
brih rezultatov. Zelo sem vesel 
tudi izjave gospoda Kaserja 
glede tehnične usposobljenosti 
Itakovih kolegov.«

Po besedah generalnega di
rektorja IMP-ja Borisa Gazvode 
poteka na področju absorpcij
skih hladilnih naprav dolgoletno 
uspešno sodelovanje med IMP- 
jem in firmo Carrier, kjer je IMP 
kupoval različno Carrierjevo 
opremo zlasti za investicijske 
projekte. To je bilo tudi osnova 
za dogovor o prenosu knovv- 
hovva. S prevzemom prve to
vrstne naprave - proizvedene 
v Itaku pa dobiva to sodelovanje 
nove razsežnosti. Še zlasti je to 
pomembno danes, ko se veliko 
govori o vključevanju sloven
skega gospodarstva v Evropo. 
Ta konkreten primer pomeni ve
lik korak v tej smeri na tehnično 
zelo zahtevnem področju. To je 
prvi tovrstni primer prestrukturi
ranja v IMP-ju, ki bi ga morala 
posnemati tudi druga IMP-jeva 
podjetja. Po mnenju Borisa Gaz
vode sta Itakova strokovna 
ekipa in proizvodnja kljub neka
terim dvomom o usposobljenosti 
Itaka za proizvodnjo tovrstnih 
naprav dokazali, da so kos naj
zahtevnejšim nalogam. »Zato 
jim ob tej priliki iskreno čestitam 
za uspeh. Pričakujem, da bodo 
tudi v prihodnje zadržali nivo 
kvalitete in predvsem komerci- 
alizirali pridobljeno znanje. 
Kljub novi organiziranosti IMP- 
ja bi bilo potrebno razmisliti 
o nujnosti formiranja razvojnega 
sklada za financiranje tovrstnih 
projektov, ki bi bistveno pripo
mogla k prestrukturiranju proiz
vodnih programov IMP.«

Marija Primc

Uporaba kompresorsko- 
kondenzacijske enote

V eni izmed predhodnih številk IMP Glasnika smo vam predstavili 
kompresorsko-kondenzatorsko enoto skupaj z stropnim klimatom 
- split sistem. V tem članku pa Vam predstavljamo možnost uporabe 
kompresorsko-kondenzatorske enote.

KK - enoto uporabljamo kot 
del hladilnega sistema pri klima- 
tizacijskih napravah za bivalne 
prostore. Nosilec hladilne ener
gije je tekoči freon, ki iz KK 
- enote doteka preko ekspanzij
skega ventila v uparjevalnik 
v prezračevalno napravo, kjer 
ohlaja zrak. Možna je uporaba 
v zvezi z različnimi izvedbami 
oz. sistemi prezračevalnih na
prav (klimat, klima omara, itd.).

KK - enota je prirejena za po
stavitev na prosto in se z bakre
nimi cevmi poveže z uparjevalni- 
kom. V enoti je vgrajena elek
trična oprema za kompresor, ak-

prostem postavljena tako, da ni 
oviran prosti pretok zraka na se
salni in izstopni strani. Pri načr
tovanju sistema je treba predvi
deti možnost odvoda konden- 
zata, ki odteka iz uparjevalnika.

Primeri uporabe KK - enote

1. Sistem s stropnim 
klimatom

V klimatiziranem prostoru ali 
v neposredni bližini se nad spuš
čeni strop vgradi stropni klimat, 
v katerem je poleg filtra ventila
torja za dovod zraka in uparje-

sialni ventilator in zaščito, to je 
za vse elemente, ki so vgrajeni 
v enoti. Povsem neodvisno od 
KK - enote je za klimatski si
stem potrebno vgraditi električni 
razdelilnik z opremo za ele
mente sistema - npr. za dovodni 
ventilator, električni grelnik, 
vlažilnik in z regulacijo tempera
ture in vlage. Iz tega električ
nega razdelilnika sta v KK
- enoto speljana tudi glavni elek
trični in krmilni dovodni kabel.

V osnovni izvedbi KK - enote 
je hladilni krog dimenzioniran za 
obratovanje naprave v poletnem 
obdobju pri temperaturi okolice 
med 18° in 36° C in za delovanje 
prezračevalne naprave z majh
nim deležem (10 — 20 %) svežega 
zraka. Na posebno željo izde
lamo enoto za delovanje pri niž
jih ali višjih zunanjih temperatu
rah in z možnostjo prilagajanja 
spreminjajočim se potrebam hla
dilne moči pri večjem deležu sve
žega zraka.

Pri projektiranju hladilnega si
stema z uporabo KK - enote je 
treba upoštevati največjo dovo
ljeno oddaljenost KK - enote od 
uparjevalnika (15 m) in dovo
ljeno višinsko razliko (uparjeval
nik je lahko največ 5 m nad KK
- enoto). Enota mora biti na

valnika za hlajenje zraka lahko 
vgrajen še toplovodni ali elek
trični grelnik ali je pri grajena 
mešalna komora za sveži in ob
točni zrak in vlažilnik. Razen re
gulacije prostorske temperature 
in vlage lahko izvedemo tudi re
gulacijo mešanja svežega in ob
točnega zraka za ekonomično 
delovanje naprave v prehodnem 
času (pomlad, jesen).

Ta sistem je pripraven predv
sem za manjše lokale v predelih 
z vročim poletjem in milejšo 
zimo, kjer osnovno ogrevanje 
z radiatorsko kurjavo lahko opu
stimo, lahko pa sistem upora
bimo le za dodatno pohlajevanje 
prostora v poletnem času, če je 
ogrevanje že izvedeno. Seveda 
naprava poleg ogrevanja in hla
jenja zagotavlja tudi ustrezno 
prezračevanje prostora.

2. Sistem klimatizacije 
s klimatom
Uporaba KK - enote je povsem 
podobna prej opisanemu si
stemu, le da je klimat za pri
pravo zraka postavljen v posebni 
strojnici. V tej izvedbi se upo
rablja za večje prostore z večjimi 
količinami zraka.

STROPNI KLIMAT

Zrak se iz klimata v klimatizi 
rani prostor vodi po kanalski 
mreži. V klimatu je poleg filtra 
ventilatorja, grelnika in hladil 
nika (to je uparjevalnika) vgra 
jena mešalna komora z regula 
cijo mešanja svežega in obtoč 
nega zraka ter vlažilnik.

Pri večjih klimatih se lahko 
vgradita dve KK - enoti, s čimer 
dosežemo tudi boljše prilagaja
nje spreminjajočim se potrebam 
hlajenja prostora.

3. Dograditev upaijevalnika 
v obstoječi prezračevalni 
sistem

Če želimo obstoječo prezrače
valno napravo izboljšati in zago
toviti klimatiziranje prostorov 
v poletnem času, to najustrez
neje naredimo z dograditvijo KK 
- enote. Če je v strojnici dovolj 
prostora, enote klimata razma
knemo in tik za grelnik vgradimo 
dodatno enoto z uparjevalnikom 
in eleminatorjem. Pri tem po
segu moramo računati na delno 
predelavo obstoječih inštalacij 
kanalske in cevne mreže tet 
električnih povezav.

Kadar ni prostora za razma- 
knitev klimata ali če so stroški za 
predstavitev inštalacij preveliki- 
lahko vgradimo uparjevalnik 
v dovodni zračni kanal za klima
tom.

Pri obeh načinih vgradnje 
uparjevalnika je potrebno zaradi

//////////////// / /\ 5. Kompresorske enote

I i

\ \ \ \ \ \ \ i.

______________________ ..

7 j jcu cevi

Lbonotrik | | KLIMAT

V, 7

1 I

UH

dodatnega upora računati na 
predelavo pogona ventilatorja, 
da dosežemo nazivni pretok 
zraka. Prav tako moramo pred
videti odtok kondenzata izpod 
uparjevalnika.

Delovanje KK - enote lahko 
vključimo v obstoječi sistem av
tomatske regulacije klimata 
s pri gradnjo ustreznih dodatnih 
elementov. [

i
4. KK - enote v kombinaciji 
s klima omaro j

V posebnih primerih je po; i 
trebno umakniti kompresorski ( 
sklop iz klima omare (šumnost, ( 
višinska razlika, itd.). V takem s 
primeru lahko uporabimo KK j 
- enoto, ki tudi nadomesti zračni 
kondenzator in jo postavimo na 
prosto. Klima omara sama r 
ostane sicer nespremenjena: p°' r 
leg dovodnega (transportnega) r 
ventilatorja in uparjevalnika ima j: 
še zračni filter, električni ali to- č 
plovodni grelnik in vlažilnik ter j, 
kompletno električno opremo p 
s signalizacijo in avtomatsko re- c 
gulacijo temperature in vlag6 1 
(vlaženje in razvlaževanje). c

k

Včasih je za razporeditev ele
mentov ugodneje, če je kompre- J 
sorski sklop ločen od zračnega _ 
kondenzatorja in se kot ločena 
enota montira v bližini uparje- S 
valnika - npr. v strojnici poleg 
klimata. V osnovi je sistem po* * * * v' n 
sem podoben zgoraj naštetim j, 
kombinacijam s to razliko, da v 
mora biti samostojni kondenza- j 
tor postavljen na prostem, 1°' v 
čena kompresorska enota pa na y 
poljubnem mestu v notranjost' v 
zgradbe. Po posebnem dogovora n 
lahko dobavimo opremo tud' p 
v taki izvedbi in za večje hladilna c 
moči.
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GRADBIŠČE

Kmetijska banka
IMP-jevi podjetji Elektromonter in Klima montaža zaključujeta 

dela na objektu Slovenske zadružne kmetijske banke na Miklošičevi 
cesti, kjer so bila prenovitvena dela poslovnih prostorov sprojekti- 
rana in izvedena v štirih mesecih. Kar se tiče električnih inštalacij, ki 
jih montira Elektromonteijeva ekipa monterjev, je to precej zahte
ven objekt, saj s tehnološke strani zahteva najmanj 10 vrst elektroin- 
štalacijskih napeljav od moči, luči, telefonije, zvoncev ozvočenja, 
protivlomnih inštalacij, požarnovarnostnih inštalacij, kamer, zasilnih 
agregatov, bankomata, signalizacijskih povezav vseh vrat, ur itd.

jev ni bilo mogoče postaviti, ker 
zanje ni bilo prostora. Hrano so 
si morali kupovati v trgovinah. 
Gradbišče je bilo polno prahu in 
umazanije. Problem pa je bil 
tudi kratek rok za dokončanje 
del.

Vid Bevk, vodja Inženiringa 
INČO Servis je povedal, da so

Klima montaža je izvedla 
strojne inštalacije prezračevanja.

Glavni izvajalec del je podjetje 
Grosuplje. Projekte za elektro 
inštalacije je izdelal projektant 
Rafko Lebar. Gradnjo nadzo
ruje Inženiring INČO Servis d. 
o. o. z vodjem Vidom Bevkom. 
Investitor gradnje je Zadružna 
zveza Slovenije.

Kdaj in kako so začeli naši 
monterji na tem gradbišču?

Stane Zorec, projektivec iz 
Elektromonterja, ki vodi dela na 
tem projektu, pravi: »Prvič sem 
prišel na to gradbišče pred no
vim letom - zadnji dan lanskega 
leta pa sva prišla s Šmercerjem 
označit stene za izsekavanje. 15. 
januarja pa smo začeli z delom.«

Rok za dokončanje del je bil 
9. april. Vsa pogodbena dela so 
končana. Do konca tega meseca 
bodo opravili še nekatera do
datna dela. Na tem objektu so 
Elektromonterjevi monterji 
opravili 5000 delovnih ur - to je 
polovico mesečne realizacije 
tega podjetja, ki jo je ustvarilo 
približno 20 monterjev v treh 
mesecih. Vrednost del, ki so jih 
opravili na tem objektu, je pet 
milijonov dinarjev.

Oprema, ki so jo vgradili, je 
večidel uvožena prek IMP Me- 
talla.

Monterji

Monterji so delali tudi ob so
botah in nedeljah - večkrat do 
večera. Stane Zorec, ki je vodil 
delo monterjev, je povedal, da je 
bilo sodelovanje z drugimi izva
jalci zelo korektno. Veliko del so 
koordinirali s projektanti, največ 
rešitev pa je opravil arhitekt Do
brin. Seveda so se srečevali tudi 
s težavami, ki pa so jih monterji 
navajeni, ker so skoraj na vseh 
gradbiščih prisotne - to so hudi 
prepihi, v začetku gradnje jih je 
pestil mraz. Manjkal jim je pro
stor za skladišče, ker kontejner-

začeli izvajati dela pred koncem 
leta brez prave tehnične doku
mentacije, rešene so bile samo 
gradbene podloge. Kar zadeva 
električne inštalacije, je to zelo 
zahteven objekt. »Da smo lahko 
izvedli tako zahtevna dela v tako 
kratkem roku in pod takimi po
goji, je v glavnem zasluga cele 
ekipe, ki je bila na gradbišču od 
projektanta do izvajalcev, ki so 
k izvedbi prispevali svoje izkuš
nje in znanje, pa tudi prizadev
nost in delavnost. Menim, da 
edino taki izvajalci v prihodnje 
lahko računajo na uspeh. Po
membno je, da kooperant glav
nega izvajalca postavi na grad
bišče preddelavca oziroma vodjo 
skupine, ki je s svojim znanjem 
in delavnostjo sposoben opraviti 
tak posel. Izvajalce smo zbirali 
po referencah.

Klima montaža je precej manj 
organizirana za delo kot Elek
tromonter. Na gradbišču ni 
imela ustreznega človeka, ki bi 
se lahko dovolj strokovno pogo
voril o rešitvah. Monterji na 
gradbišču so bili dovolj priza
devni, organizacija pa ni bila 
prava. Celoten njihov koncept 
zasedbe pa ne zagotavlja dovolj 
hitrega izvajanja del.«

Razvodi MARIJA PRIMC

ZNANJE x

Izobraževanje v obdobju 
socializma in realsocializma

Izobraževanje, izobraževanje, kije vezano na vse ostalo - na delo, 
preživetje, življenje, uspešnost, itd. itd. KAJ JE SPLOH TO? - česar 
imamo polna usta?

Izobraževanje oziroma znanje je eden od najpomembnejših pogo
jev za družbeni in človeški napredek. Ta ugotovitev ni nastala šele 
v 20. stoletju - dolgo časa je že od tega, ko je človek spoznal, da je 
znanje moč. Če samo malo posežemo nazaj v zgodovino, ugotovimo, 
da so vladajoči razredi to dejstvo izrabljali za zagotovitev lastnega 
obstoja, vodenje in manipuliranje množice. Razvoj sam in ekonom
ske zahteve pa so jih prisilile, da so morali vedno več znanja nuditi 
tudi drugim, če so si hoteli istočasno zagotoviti lasten razvoj.

Ugotovitev, da je znanje moč, 
ni preživela zgodovinska katego
rija, ampak v enaki ali še večji 
meri velja tudi danes. Le način 
izrabe znanja se je spremenil in 
dobil drugačne razsežnosti - če 
je bilo v preteklosti to orožje 
peščice proti večini, je danes to 
orožje razvitih proti nerazvitim. 
Tako je in bo znanje tako indivi
dualen (človek proti človeku) 
kot skupen odnos (razred proti 
razredu, narod proti narodu).

Jugoslavija
~ izobraževanje v dobi 
socializma

Jugoslavija se s sistemom sa
moupravnega socializma razli
kuje od drugih držav po svetu 
v tem, da naš razvoj gradimo na 
človeku, na vsestranskem raz
voju njegove osebnosti. Ta 
ustavna kategorija se odraža tudi 
v temeljnih ciljih našega vzgoj- 
noizobraževalnega sistema, ki ne 
postavlja kot osnovno zahtevo, 
da je treba človeka najbolje

usposobiti za to, da bo dobro 
služil stroju ali ekonomiji, am
pak za to, da bo z delom uresni
čil samega sebe. Seveda mora 
imeti njegovo delo tudi družbeni 
smisel.

Sistem usmerjenega izobraže
vanja si kot podsistem celotnega 
vzgojno izobraževalnega sistema 
prizadeva:

- za odpravo socialnih razlik
- za dajanje možnosti vse

stranskega in neomejenega raz
voja vsakomur v skladu z njego
vimi sposobnostmi in interesi,

- za odpravo razredne zasno- 
vanosti delitve dela na umsko in 
fizično,

- za enakovredno zastopanost 
poteka dela v samem vzgojno- 
izobraževalnem sistemu,

- za povezavo vzgoje in izo
braževanja z materialno proiz
vodnjo,

- za vzgojo in izobrazbo poli
tično izobraževalne osebnosti 
(človek mora biti vzgojen tako, 
da mu bodo posredovane te
meljne zakonitosti vseh proiz
vodnih procesov, in da bo nava

jal mlade ljudi na praktično upo
rabo in obvladovanje orodja pri 
raznih delih)

Jugoslavija
- izobraževanje v dobi 
realsocializma

V programih novih strank so 
cilji enaki, le izrazoslovje je mo
goče bolj dojemljivo. Sicer bi 
bilo mogoče dobro vprašati na 
stotine in stotine delavcev, ki so 
brez dela kot tehnološki višek, 
ali pa morda mlade delavce, ki 
so šele začeli svojo delavno kari
ero, ali pa morda strokovnjake, 
ki so si, če so si sploh mogli 
teoretično znanje vgraditi v svoje 
praktično delo, na primer mlade 
raziskovalce iz skupine, »Razi
skovalcev 2000«, ki so se vrnili 
nazaj v svoja podjetja.

Tako smo imeli polna usta 
tega, da je temeljni družbeni 
smoter usmerjenega izobraževa
nja oblikovati svobodno, odgo
vorno, ustvarjalno, vsestransko 
razvito osebnost v socialistični 
samoupravni družbi.

Po mojem mnenju je nujno 
potrebno spremeniti:

- temeljni družbeni smoter
- usmerjeno izobraževanje
- socialistično (delno že uki

njena na papirju)
- samoupravno družbo
Cilji pa naj ostanejo enaki s to 

razliko, da bi jih občutil vsakdo, 
pa naj bo to učenec, delavec, 
upokojenec ali kdor koli.

MAJDA MOŽE

BEŽIGRAD

Sanacija plinovoda
Na ulicah južnega dela Bežigrada so v polnem zamahu dela sana

cije plinovoda, ki se izvaja zaradi prehoda mestnega plina na zemelj
ski plin. Za strojna dela, ki jih je pridobil Promont na osnovi 
licitacije, je bila konec marca podpisana pogodba z Energetiko. 
Vrednost pogodbenih del vključno s priključki je približno 4 milijone 
dinarjev. Monterji so začeli z deli 27. marca, rok za zaključek del pa 
je konec septembra. Na gradbišču je povprečno 6 monterjev - od
visno pač od intenzivnosti del. Vodja gradbišča je Dionizij Valjavec, 
vodilni monter pa Jože Hočevar. Investitor gradnje plinovoda je 
Energetika-Plinama. Gradbeni izvajalec je Komunalno podjetje Vič, 
ki ima direktno pogodbo z investitorjem. Nadzor nad deli opravlja 
Plinarna.

Že položen cevovod

stirani varilci, opravlja Promont 
tudi to delo s svojimi, za to varje
nje usposobljenimi varilci.

Pri delih na cesti ne gre vse 
tako kot po maslu. Tu nastajajo 
problemi zaradi zapore cest, kjer 
morajo monterji upoštevati do
govorjene termine, ki jih določi 
Mestni komite za promet in 
zveze. Težave povzroča monter
jem ta mesec tudi slabo vreme, 
saj v dežju ni možno variti poli
etilenskih cevi. Dodatni pro
blemi so tudi v tem, ker je to 
delo v mestu, kjer so zato časi 
izdelave daljši kot običajno na 
odprtem gradbišču.

Monterji delajo po osem ur 
dnevno, po potrebi pa, če tako 
zahteva narava dela, ker gost 
prometa ovira nemoten potek 
del, pa po 12 ur ter tudi ob sobo
tah in nedeljah.

Za naprej, pravi Dionizij Va
ljavec, imajo monterji zagotov
ljeno delo do oktobra, za kar so 
že sklenjene pogodbe.

M. P.

Cevovod gradijo iz pocinkanih 
cevi domače izdelave (proizvaja
lec Totra), fazonski kosi pa so 
uvoženi od švicarskega proizva
jalca Fischerja. Na zalogi imajo 
6 tisoč metrov pocinkanih cevi, 
ki jih bodo položili za ta plino
vod.

Delo na gradbišču, pravi Di
onizij Valjavec, je zahtevno. Za
radi specifičnosti ga lahko oprav
ljajo samo od Plinarne pooblaš
čene organizacije - ta pa je tudi 
Promont, ki s svojo defekto- 
skopsko službo opravlja tudi 
kontrolo varov. Ker se za poli
etilensko valjenje zahtevajo ate- Priprava

SVOBODNI SINDIKATI

( " ~ ' — .. .... \

Delavca zapustili vsi
V________________________________________________________________ J

V javnosti različno odmeva prenova slovenskih sindikatov, ki je 
s kongresom, s prvim sodobnim programom, s stanovsko in interesno 
organiziranostjo ter z novim imenom dosegla prvo stopnjo svojega 
zorenja.

Včerajšnji sindikat ni današnji 
sindikat. Z delom in dokumenti 
dokazujemo, da opuščamo pre
teklost in napovedujemo prihod
nost. Tega nam ne morejo zani
kati niti tisti, ki so s sindikati še 
vedno, tudi upravičeno, nezado
voljni.

Prepričani smo, da vse, kar je 
vsiljeno, ne more biti dobro, 
zato sindikata ne vsiljujemo, da
jemo pa v razmislek dejstvo, da 
so delavca v glavnem zapustili 
vsi - tudi tisti, ki so se še včeraj 
sklicevali na oblast delavskega 
razreda.

Dejstvo je:
- da je pošteno delo podce

njeno
- da se družbena lastnina od

tujuje
- da se v stečajnih postopkih 

pojavlja arogenca tistih, ki so 
v stečaj pripeljali
- da se razlaga in izvaja zako

nodaja iz delovnega prava po 
lastni presoji, tako v zvezi s teh
nološkimi presežki, z disciplin
skimi postopki kot tudi z zapo
slovanjem

- da se celotne delovne orga
nizacije zavestno peljejo v ste
čajne postopke, tako na račun 
nizkih osebnih dohodkov, ali 
celo, da jih delavci ne prejemajo.

Dovolj je razlogov, da se de
lavci postavijo v bran za svoje že 
pridobljene pravice - da ustano
vijo svojo organizacijo, ki se bo 
sposobna postaviti v opozicijo in 
se pogajati z državo ter z uprav- 
ljalcem kapitala, da se združijo 
v svoj sindikat, ki bo nadstran
karski in sposoben, če bo treba 
- organizirati tudi v ustavi pri
dobljeno pravico, stavko.

Kaj nudi in zakaj se zavzema 
Zveza svobodnih sindikatov Slo
venije.

Za:
- uresničevanje pravice do 

dela in svobodo dela,
- pravično plačilo, ki zagotav

lja dostojno življenje delavcu in 
njegovi družini

- človeka vredne delovne in 
življenjske razmere na ekološko 
sprejemljivo zasnovani tehnolo
giji

- sodelovanje delavcev pri 
upravljanju
- socialno varnost in višjo ka

kovost življenja, zasnovano kot 
del razvojne socialne politike

- pravno varstvo delavcev in 
sindikalnih zaupnikov

- delavci v primeru stečaja 
nastopajo kot upniki v stečajni 
masi

- delovni čas naj se skrajša na 
36 urni delovni tednik.

Zavedamo se, da je HU
MANO, ZDRAVO in VARNO 
ŽIVLJENJE obogateno z ZNA
NJEM IN USPOSOBLJE
NOSTJO - JAMSTVO VAR
NOSTI IN ZAPOSLITVE.

In odgovor za tiste, ki ne ver
jamejo v sindikat - ki so prepri
čani, da je bil ta le za ozimnico in 
izlete, naj omenim le nekaj 
uspešno izvedenih nalog tako- 
imenovanega dosedanjega »re
žimskega« sindikata:

- V ustavi zagotovljena pra
vica do stavke in sindikalna stav
kovna pravila, po katerih se ne 
stavka proti sebi.

- Reševanje problematike 
presežnih delavcev s sindikalno 
postavljenimi kriteriji.

- Zavrnjena je bila ideološka 
blokada, da je delavec kot 
upravljalec oziroma soupravlja- 
lec družbenih sredstev odgovo
ren za rezultate svoje organiza
cije - da je kriv za stečaj, čeprav 
odločitve za razvoj, za tehnolo

gijo organizacije in poslovanje 
niso v njegovih rokah.'

- S svojimi zahtevami je sindi
kat intenzivno sodeloval pri obli
kovanju zakona o delovnih raz
merjih, v skupščini z zahtevami 
po razbremenitvi gospodarstva, 
pri oblikovanju kolektivnih po
godb ...

- Kot podpisniki Družbenega 
dogovora smo uvedli znano Sin
dikalno listo.

- V Zakonu o podjetjih smo 
opredelili samostojno delovanje 
sindikata v okviru podjetja

- V Zakonu o delovnih raz
merjih smo zaščitili sindikalnega 
poverjenika.

To je le nekaj nalog, ki nam 
jih ne more oporekati nihče, če
prav bi mnogi to želeli - želeli 
zato, da bi neovirano izkoriščali 
trenutno zakonsko prehodno ob
dobje v svoje lastne privatne in
terese.

S podpisom pristopne izjave in 
s člansko izkaznico postanite 
član sindikata ter s pokončno 
držo delavca zagotovite lepšo, 
pravično prihodnost svojim otro
kom.

TONE MAJZELJ 
sekretar v OS ZSS

Popravek
Na drugi strani aprilske 

številke IMP Glasnika nam je 
zagodel tiskarski škrat 
v članku Livar v prvih treh 
mesecih. V prvem stolpcu 
v 4. vrsti bi morala biti name
sto besede odgovornejša pra
vilno dolgoročnejša; v 18. vr
stici drugega stolpca je na
pačna kratica LSML, pra
vilno bi moralo biti LSNL; na 
koncu zadnje vrstice tretjega 
stolpca je tiskarski škrat pri
taknil besedo žiro, ki v tem 
stavku nima mesta.

Za napake se uredništvo 
opravičuje.
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AFORIZMI
JOJ, GLAVA!

Nekaterim je namembnost 
njihove glave predvsem 
v tem, da imajo kam nata
kniti klobuk, nekaterim dru
gim spet zvečine za razsta
višče pleše.

Ne manjka pa nas niti ta
kih, ki jih zlasti samo dobi
vamo po njej.

ENAKOST
Pred zakonom smo vsi že 

tako enaki, da nekateri bolj 
ne bi mogli biti.

HITROST RAZVOJA
Naš družbenoekonomski 

razvoj se je zlasti zadnje čase 
tako pospešil, da ga delovni 
človek s svojo denarnico sko
rajda ne more več dohitevati.

ČEMU BLA-BLA?!
Kdor se zave, da ničesar ne 

ve, naj tega nikar na dolgo in 
široko ne razklada še drugim!

NI SRAMOTA...
Biti lačen pravzaprav samo 

po sebi ni kdovekakšna sra
mota.

Je pa hudičevo zoprno...

NIKAR KNJIGE!
Neumnemu nikar po nepo

trebnem ne rini v roke 
kakšne knjige! Kaj lahko te 
bo z njo preprosto - mahnil 
po glavi.

BOJNA RESNICA
Boj za visoke položaje prav 

pogostokrat spremljajo nizki 
udarci.

VEČNE RESNICE
Večne resnice so zvečine 

kolikor toliko veljavne vse 
dotlej, dokler jih »z vrha« ne 
prekličejo kot zastarele.

PREDPUST
Predpust je tisti čas maška

rad in raznoterih drugih nor
čij, ki nam ga bojo letos brž
kone spet raztegnili čez vse 
leto.

ZAGOVOR
- Ni res, da bi direktorju 

dejal, da je osel.
- Dejal sem mu samo, da 

bi mu, ko ne bi bil moj direk
tor, gladko povedal v obraz, 
da je navaden osel.

Ključ v Dolomitih!
Že trinajstič po vrsti so se planinci PD IMP Ljubljana in krajani KS 

Dragomer-Lukovica podali po poteh Dolomitskega odreda na Ključ. 
Sončno in toplo vreme je pritegnilo na pohod tudi tiste, ki se radi 
tiščijo toplih radijatorjev. Čeprav nedelja in burkasti prvi april, sta 
vseeno zagotovila številno udeležbo na že tradicionalnem pohodu.

Pohod se vsakokrat pričenja pri gasilnem domu v Dragomeiju. 
Čeprav je bilo živahno in veselo, vendar ne tako, kot smo bili vajeni. 
Navadno nas je sprejela glasba iz zvočnikov, da je dajala prireditvi 
- pohodu, še večji pomen in ponos. Zvoki narodno zabavne glasbe in 
koračnice so elementi, ki dajejo moralo in spodbudo za živahnost. 
Tudi tradicionalnih hrastovih listov iz tekstila ni bilo. Vzrok: finančni 
minister na dopustu. Pohod seje začel nekoliko pozneje, čemur pa je 
bila vzrok zaspanost. Kaj bi še naštevali, v ŠTD imajo novo vodstvo, 
Dragomer-Lukovica, zato tudi drugačne navade in točnost.

Razvrstili smo se v kolono in 
zapustili Dragomer. Pred nami 
se je vila zastava - simbol PZS. 
Simbola - zastave državnosti 
Slovenije pa ni bilo. Zakaj ni 
bilo slovenske zastave, ni bilo 
točnega odgovora, povsem go
tovo pa je, da so temu vzrok 
politične razmere.

Kolona je šla svojo pot tudi 
brez zastave in kmalu smo bili 
pri mostičku, kjer PD IMP Ljub
ljana prevzame organizacijo. Tu 
se vsakokrat razdelijo oštevilčeni 
listi, ki pri žrebanju lahko prine
sejo lepo nagrado, Z listi je dose
žena točna evidenca prisotnih na 
pohodu, drugič pa radovednost, 
kakšno srečo prinaša. Ob živah
nih pogovorih, kakšne bodo na
grade, smo bili kmalu na Fer- 
janki. Tu je za nedeljske pohod
nike, ki se kmalu upehajo, prvi 
počitek,- Dobijo se nekatera 
okrepčila, da strmino, katero 
smo do Ferjanke (434m) zmogli, 
lažje prenašamo. Tudi za nadalj
njo pot se je treba pripraviti, če
prav ni več večjih vzponov, saj se 
na vrhu Strmca (472m) pot 
začne spuščati in se spušča vse 
do vasi Brezje pri Dobrovi. Nič 
ni bilo strahu, ali bomo na več- 
potju in na križiščih našli pravo 
pot. Markacisti PD IMP Ljub
ljana so znake in smerokaze pred 
pohodom tako uredili - obnovili, 
da bi našel pravo pot, tudi če bi 
bil vrtoglav. Markacistom gre za 
vzorno označeno pot vsa poh
vala.

Prav gotovo so se nekateri 
vzpenjali že proti Ključu 
(623m), medtem ko smo neka
teri hodili še vedno po grebenu 
Strmca in vživali v lepem sonč
nem dnevu. Ogledovali in ugo
tavljali smo po karti, kateri hribi 
so levo in desno, tako, da smo 
imeli še nekaj zemljepisja. Slo
venski pregovor pravi: »Po svetu 
hodi z odprtimi očmi«, in tega 
smo se držali.

Čeprav je bilo za nami že ena 
in pol ure hoje, ob prihodu v vas

Obvestila PD IMP
V soboto 19. maja 1990 se bo ponovilo tretje nadaljevanje 

Polhograjske poti, ki je zaradi slabega vremena odpadlo 7. 4. 
1990.

Avtobus v Polhov Gradec bo odpeljal iz Ljubljane ob 7. uri 
20 min. s perona 3. Zbrali se bomo 15 min. pred odhodom pri 
avtobusu. Vodja pohoda bo Slavko Tancek.

V soboto 26. maja 1990, se bodo planinci PD IMP Ljubljana 
podali na Golico. Pohod je poimenovan po: »OČLI - Klobučar 
Bernardu.« Z vlakom se bomo odpeljali ob 6. uri 25 min. 
s perona 5 na Jesenice. Zbrali se bomo pod uro pred žel. 
postajo ob 6. uri. Povratne vozovnice kupite do Jesenic. Vodja 
pohoda bo Marjan Požar.

V nedeljo 27. maja bo tradicionalen pohod na Stol. Ob štirih 
zjutraj se bomo zbrali pod uro na žel. postaji. Povratne 
vozovnice kupite do Žirovnice. Vlak bo odpeljal ob 4. uri 22 
min. s perona 5. Vodja pohoda bo Leon Lavrič. Pohod na Stol 
(2236m) je visokogorski, zato pripročamo zimsko opremo in 
smuč. palice, saj vladajo še zimske razmere.

9. junija 1990 (sobota) organizira PD IMP Ljubljana družin
ski pohod na Planino nad Vrhniko. Ker je to prvi družinski 
pohod v letu 1990, želi organizator pohoda, da se pohoda 
udeleži čim več družin z vsem svojim naraščajem. Planina nad 
Vrhniko je tudi točka »Notranjske planinske poti«. Iz Ljub
ljane se bomo odpeljali na Vrhniko ob 7. uri 30 min. s perona 
30. Zbrali se bomo pri avtobusu 15 min. pred odhodom. Vodja 
izleta bo Leon Lavrič.

Četrti del (zadnji) Polhograjske planinske poti bomo pla
ninci PD IMP Ljubljana začeli v soboto 16. junija 1990. Zbrali 
se bomo pod uro pred žel. postajo v Ljubljani ob 7. uri. 
Avtobus v Polhov Gradec bo odpeljal ob 7. uri 20 min. 
s perona 3. Vodja pohoda bo Rihard Hribar.

PD IMP ima v svojem programu tudi izlet in več pohodov 
na različne vrhove v VISOKIH TATRAH (ČSR), zato ob
vešča člane PD, da bo organiziran prevoz z avtobusom 29. 6. 
1990 (odhod zvečer iz Ljubljane) in povratek 7. 7. 1990.

Prijave sprejemajo do popolnitve avtobusa (50 sedežev) 
poverjeniki oziroma ANTON LAH (IMP EM-tel. št. 345-188, 
ali 341-571). Ob prijavi je potrebno priložiti 300,00 din, 
končno ceno in program bomo objavili kasneje, ko bomo 
dobili vse podatke iz CSR.

Če bo več interesentov, se lahko izlet v septembru ponovi.

ANTON LAH

Brezje nismo čutili utrujenosti, 
pa vendar smo malo počivali in 
zajeli sapo. Iz Brezij na Ključ se 
pot strmo vzpenja. Na 1200m 
dolgi poti je bilo treba premagati 
294m višinske razlike, kar pa ni 
mačji kašelj za starejše noge. 
Moramo pa se pohvaliti, da smo 
prav vsi zmogli ta napor brez 
posledic, razen žeje in praznih 
želodcev.

Pri planinskem domu na 
Ključu so bile mize in klopi po
stavljene okoli doma, po gozdu. 
Toplo sonce in že prvo zelenje 
bukovega drevja je dajalo osve
žitev in sprostitev. Posedli smo 
in takoj iskali sredstvo proti pre
hladu, saj smo bili dokaj ozno
jeni. Nad to nevšečnostjo pa se 
ni nihče pritoževal, saj je bilo 
vse, kar smo potrebovali: gripo- 
hin in perilo v nahrbtniku, le 
odpreti gaje bilo potrebno. Mize 
so bile kaj kmalu obložene z naj
boljšimi dobrotami, kar jih svet 
premore. Predolgo bi bilo našte
vanje dobrot, če bi hotel vse na
šteti, zato verjemimo, da je bilo 
to resnično. Brade so se majale 
tako živahno, da je bilo komaj 
kaj časa za pogovor. Ko smo 
pregnali lakoto in žejo, se je za
čelo naše največje pričakovanje 
- žrebanje. Da pa ne bi izzvenelo 
vse tako prazno, je pred žreba
njem zapel narodne in domovin
ske pesmi mešani pevski zbor iz 
Dragomerja. Zbor uspešno vodi 
zborovodja Jesenovec. Še bi jih 
poslušali, toda vsake, še tako 
lepe pesmi, je enkrat konec.

Za nadaljnje razpoloženje in 
žrebanje je poskrbel Tone Lah. 
Izbral je cicibana, ki še ni bil 
vešč niti branja niti pisanja, da 
mu je vlekel srečke iz vrečke. 
Tone pravi: »Poštenost je pošte
nost, da mi ne bo kdo kaj oči
tal«, zato sem tako izbral. Ne 
vem, ali je res tako pošten ali 
ima slabe izkušnje z nami, zato 
to presojo pustimo njemu. Žre
banje je potekalo ob polni meri 
smeha in dobre volje, saj Tone 
spusti kakšno duhovito. Pa še 
prav ima, saj to je zabava.

Nagrade za žreb je prispevalo 
PD IMP Ljubljana. Med dobitki 
so bile planinske značke, zemlje
vidi, planinski vodniki, sanitetne 
rutice in knjige. Vsi dobitki so 
bili vzpodbudni in sleherni si je 
dobitka želel. Končno pa prego
vor pravi: »Šenkanemu konju ne 
glej na zobe«.

Po nestrpnem pričakovanju 
dobitkov ko je večina ostala 
praznih rok, je za nadaljnjo mo
ralo poskrbel naš harmonikar 
Ivan Blažič. Pari so se zavrteli in 
veselje se je nadaljevalo. Ivan je 
vlekel, da so tudi njemu prišle 
potne kaplje. Organizirano je 
bilo tudi streljanje z lokom. Pre
izkušali so se vsi spoli vseh staro
sti. Malo jih je bilo, da so tetivo 
na loku toliko napeli, da so za
deli tarčo, ki je imela ploskev 
mize. Čeprav letos niso bili pri
sotni vojaki iz voj. pošte Vrh
nika, je bilo vseeno organizirano 
streljanje z zračno puško. Kdo bi 
pričakoval, da je toliko zanima
nja za ta šport. Moramo pa po
vedati, da je to zanimanje predv
sem v mladih. Stari pravimo, da 
je boljše imeti metlo v roki, kot, 
da bi moral še enkrat puško vih
teti, zato vaje niso več potrebne. 
Za vsakega pa prihaja vzpon in 
zaton.

Od Ključa se je začelo poslav
ljati sonce, zato smo se morali 
posloviti tudi mi. Nekateri so od
šli v Polhov Gradec, drugi samo 
do vasi Brezje, tretji pa so se 
vračali nazaj v Dragomer. Po 
vzdušju sodeč ni bilo nikogar, ki 
bi mu bilo žal, da je lep sončni 
dan preživel v naravi. Med po
slavljanjem je bilo slišati: »Na
svidenje na štirinajstem pohodu 
na Ključ«!

Zdravko Nastran

Mala Mojstrovka
Vremenske razmere pogosto krojijo usodo ljudem pri njihovi 

dejavnosti v naravi, še toliko bolj obiskovalcem gora. April, poznan 
kot moker mesec, kar se je v polni meri potrdilo tudi letos, ni 
posebno primeren zaobiske gora, še posebno ne visokogorja. Toda 
s kančkom sreče, brez katere v življenju sploh ne gre, se da izvesti 
tudi kakšen zahtevnejši izlet.

Planinci PD IMP Ljubljana 
smo 27. parila organizirali izlet 
v zimskih razmerah na Vršič in 
naprej na Malo Mojstrovko. Ne
stabilno aprilsko vreme je sicer 
vzbujalo nekaj skrbi, toda kljub 
temu se nas je zbralo šest navdu
šenih. V zgodnjem, pravkar pre
bujajočem se prazničnem dnevu 
sta dva avtomobila brzela proti 
Gorenjski. Med. množico »av
strijskih« kupcev, ki so hiteli 
proti Ljubelju, smo bili mi v pla
ninski opremi in s smučmi na 
prtljažniku prav nenavadna 
druščina, vsak je pač imel svoje 
načrte za ta dan. Že smo hiteli 
mimo Vrbe, »kjer hiša mojega 
stoji očeta«, kot pravi naš veliki 
pesnik. Tu se že kažejo obrisi 
nove avtoceste, katere trasa se 
kot odprta rana kaže v pomlad
nem zelenju polj in travnikov. 
V daljavi pa opazujemo zasne
žene vršace Karavank in Julij
cev. Vrhovi žarijo v jutranjem 
soncu in vabijo, vabijo v svoj 
samotni, tihi, deviški svet, v ka
terega po zadnjem sneženju še ni 
stopila človeška noga. Kranjska 
gora je popolnoma prazna in sa
motna, zato kar nadaljujemo 
proti Vršiču. Z višino izginja tudi 
zelenje in dih pomladi, toda te
loha in ostalega pomladnega 
cvetja še lep čas ne zmanjka. Mi
hov dom še sameva v zimskem 
spanju, koča na Gozdu je pa 
tako in tako stalno odprta, toda

ura je še zgodnja za kakršenkoli 
direndaj. Pojavijo se prve za
plate snega, ki so vse večje in 
večje. Pri Erjavčevi koči, ki je še 
v izgradnji, so že prave zimske 
razmere, le cesta je suha in ob
dana s snežnimi stenami. Cesta 
se zravna, že smo na prelazu Vr
šič, 1611 m visoko. Pripravimo 
se za vzpon, nekateri se že vzpe
njajo po snežiščih. Odvečno 
opremo pustimo v avtomobilu in 
se podamo na pot. Začetni ko
raki so nekoliko okorni, zgodnje 
vstajanje in dolga vožnja, toda 
strmina, v katero zagrizemo in 
topli sončni žarki, ki nas grejejo 
v hrbet, kmalu vzpostavita pravi 
ritem gibanja. Strmina je vse 
hujša, sonce pripeka in mehča 
sneg, zato se vzpenjamo po sto
pinjah predhodnikov, saj prihra
nimo precej energije, ker se nam 
sneg ne udira, kot v celcu. 
Kmalu je potrebno odložiti pulo
ver in srajco, pa še vedno kaplja 
od nosu in brade, taka vročina je 
v strmem snežišču pod južnim 
grebenom Male Mojstrovke. 
Dobro napredujemo in že smo 
na grebenu, kjer nekatere pla
nince dohitimo. Pogled pa nam 
zajadra proti zahodu in snežno- 
belim vrhovom, ki se brez števila 
vijejo v nebo in opazujejo pla
nince, ki se v lastnem znoju in 
zanosu dvigujejo na posamezne 
vrhove. Razmere na grebenu se 
povsem spremenijo, sonce še

Tradicionalni vzpon 
na Porozen

Tako kot že vsa leta doslej, se 
je naše društvo marca udeležilo 
tradicionalnega vzpona na Pore- 
zen.

Sobotno jutro 24. marca je 
bilo na žalost nekoliko megleno 
in nam vreme v začetku res ni 
bilo naklonjeno. Kljub temu smo 
se ob sedmi uri zjutraj odpeljali 
z avtobusom izpred Slovenija 
avta na Celovški cesti ter se pe
ljali skozi Škofjo Loko, Želez
nike do Petrovega brda. Zaradi

pomanjkanja snega in slabe zime 
vzpon ni bil naporen. Lahko bi 
celo rekli, da je bil to prijeten 
pomladni izlet, kajti ob poti je
bilo veliko spomladanskega 
cvetja, predvsem kronce. Po do
brih dveh urah hoje smo prišli do 
doma Andreja Žvana-Borisa na 
Poreznu. PD Cerkno je leta 1946 
sklenilo, da ne bo obnovilo stare 
koče, od katere so leta 1945 
ostale le ruševine, zgrajena pa je 
bila že leta 1907. V planinsko

Danilo Šipoš

400 DEM ja
Jaz bi se pridružil tisti 

obliki pozdrava, ki ste jo ve
čina razpravljalcev že imeli, 
in sicer s pozdravom spošto
vani delegati, spoštovane de
legatke, in sicer iz enega ra
zloga, ker sem trdno prepri
čan, da v pravem pomenu be
sede tovariši nismo nikdar 
bili, tudi v sindikatu na žalost 
ne. In da sem še trdneje pre
pričan, da tudi po teh pro
gramskih dokumentih, ki jih 
danes sprejemamo, in pa po 
odnosu tistih, s katerimi bi 
jih naj skupaj sprejemali, še 
dolgo ali pa nikdar ne bomo 
gospodje. Ne bi rad ponovno 
odpiral razprave okrog sta
tuta, povedal bi pa rad samo 
to. Smatram, da vsi, ki sedimo 
danes tukaj, da smo toliko 
sindikalni, sindikalno pi
smeni, da nam ni potrebno 
razlagati sindikalne abecede 
ali enostavneje povedano, da 
nam ni potrebno razlagati 
vseh tistih skupnih točk, do 
katerih smo kljub temu, da 
skoraj že eno leto peljemo 
prenovo tega sindikata, vse
eno prišli. Rad bi pa samo iz
postavil glede temeljnih na
log sindikatov tri stvari.

Eden predhodnikov pred 
mano je rekel, da se ne more 
pogovarjati z gospodarsko 
zbornico, ki ponuja 300 do 
400 mark napram naših 600. 
Jaz se pa ne bi strinjal s tem. 
Jaz bi rekel, da se lahko samo 
potem naj porabi do konca ti
sto geslo, ki ga tudi gospodar
ska zbornica fura, pa naj 
pove, da je to tedenska plača.

Če se že pridružujemo Evropi.
Drugo, dejansko se mi pa 

postavlja vprašanje, kako se 
lahko sploh v takšnem tripa- 
ritetnem sistemu s takim po
gajam, ki ima takšen nastop 
do mene oz. do sindikata, in 
zato danes moram povedati 
tistim, ki bodo jutri izvoljeni, 
da smo prisotni, da jim ne bo 
treba spet razlagati sindi
kalne abecede. Druga stvar, 
katero bi pa prosil za odgovor, 
na kakšen način bomo dosegli 
13. točko, ki vsem obljublja 
v štirih letih do stanovanja. 
Jaz ne nameravam nobene 
sredine na tej obljubi pasti. Če 
pa kdo ima odgovor, bom pa 
'vesel, če bom lahko to komu 
obljubil. In zadnje, kar bi rad, 
to je pod 7. točko, kjer bi dal 
večji poudarek delavcem kot 
upnikom v stečaju, in sicer 
predvsem z ozirom na minulo 
delo in pa, da ne bi dovolili 
tistim, ki so na kakršen koli 
način, pa da ne bom preveč 
nesramno povedal, z oblikami 
političnega gospodrstva, go
spodarskega mazaštva, pripe
ljali bivše delovne organiza
cije ali pa sedanja podjetja do 
tega, da so v stečaju, sedaj se 
pa na drugi strani predstav
ljajo ali pa zahtevajo stečaj, 
ali pa se pojavljajo celo kot 
upniki do tistega denarja, ka
terega so na naš račun dobili. 
In pa, prosil bi kongres, da se 
tudi opredeli do postavke 
v sindikalni Usti. Jaz vam mo
ram povedati, da dejansko ne 
vidim koristi od takega sindi
kata, ki operira, pa ne samo

MAJ 1990

V

nima nobenega vpliva na kvali 
teto snega, zato so razmere za 
napredovanje naravnost idealne. 
Po grebenu se vzpenjamo proti " 
vrhu, na levo pa nam pogledi 
uhajajo na ogromna snežišča, ki (: 
so še popolnoma nedotaknjena 
in neprehojena. Res, fantastičen 
občutek in kar nekoliko nevošČ-' 
ljivi smo tistim, ki imajo tumo- 
smučarsko opremo. Strmine ni 
več, na vrhu Male Mojstrovke 
smo. Tu nas je kar precej, večina 
turnih smučatjev. Uživamo 
v pripekajočem soncu, se kre-. 
pčamo z vsebino nahrbtnika, si 
postavljamo nove cilje ter ku- k« 
jemo naslednje zahtevnejše na
črte. Zanimiv je predvsem 
barvni kontrast med živozele- 
nimi travniki v dolini Soče in 
snežnobelimi vrhovi, vse se vidi 
kot na dlani in sicer z enega me
sta. Neugnani smo, zato se odlo
čimo še za vzpon na Veliko Moj
strovko. Toda sonce je že nare
dilo svoje, sneg je premehak za 
varno napredovanje, nevarnost 
snežnega plazu je vsak trenutek 
večja, zato se obrnemo in sesto
pimo do prelaza. Pri sestopu se 
kar globoko pogrezamo v sneg, I 
ki je že popolnoma zmehčan in 
gnil; kar smilijo se nam tisti, ki 
se šele vzpenjajo. Oglasimo se še 
v Tičatjevem domu, si prive 
žemo dušo in okrepčamo telo 
potem pa polni vtisov in veseli 
krenemo proti domu, pred nami 
so namreč dolgi prvomajski 
prazniki.

Takšni so torej vtisi z našega 
izleta, oziroma vzpona v zimskih 
razmerah na Malo Mojstrovko, 
ki je tudi znan tumosmučarski 
cilj. Na naslednjem izletu se to
rej vidimo, da skupaj zaužijemo 
lepote naših gora.

Pa lep planinski pozdrav!
JANEZ SELIŠKAR
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postojanko so preuredili italijan- ^ 
sko vojašnico tik pod vrhom, do ^ 
katerega je le nekaj minut hoje. ‘ 
Po vročem čaju in malici smo se r, 
seveda povzpeli na vrh in bili kar P 
presenečeni. Megla se je neko- L 
liko dvignila, posijalo je tudi 
sonce in oči so nam poromale 
proti Baški grapi, pa čez Koblo, 
Črno prst, Rodico in Vogel. Naš 
očak Triglav je ostal v megli.

Žal se je bilo treba počasi od
praviti v dolino, kajti zbor za 
povratek je bil že ob tretji uri 
popoldan. Bil je to lep izlet in 1 
mislim, da je bilo vseh 23 udele- 1 
žencev zelo zadovoljnih tako 1 
s hojo, vremenom in zabavo, ki 1 
je nikoli ne manjka. Torej se tudi I 
na Poreznu vidimo še kdaj.

Katarina Godec I

po svoji krivdi, vendar to je 1 
tisto, kar sem rekel, da se mo- 1 
ramo danes izjasniti, da se i 
nam ne bo jutri s cifro 1.600 
din najnižje zajamčeni osebni 
dohodek ali pa naj pove, na 
kak način se da s tem preži
veti, pa bom tudi zadovoljen.
In da končam, tako kot sem 
začel, spoštovani delegati in 
delegatke, spoštovani bomo 
samo toliko, kolikor bomo da
nes, takoj to minuto, to začeli 
izvajati. 2
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PRAVILNA REŠITEV nagradne 6 
križanke v 4. številki Glasnika IMP: ?-
Krn, Laos, Odra, šiv, spaček, gang- p 
ster, larion, bar, Balanca, ona, d 
Omen klorit, nota, herz, duo, ravs, ( 
karavla, OM, uri, omrežje, zgled, k 
Alost, moka, igralka, atek, Lončar. t 

Za pravilne rešitve v 4. številki 
"Glasnika so bili izžrebani:

1. Darja Mohorič, Verje 14 a, p
Medvode (15,00 dinarjev) t

2. Dane Nanut, Livar Ivančna Go- k
rica (10,00 dinarjev) b

3. Ljubica Robida, Adamičeva lb, i;
61290 Grosuplje (5,00 dinarjev)

ZAHVALI
Ob boleči izgubi najinega 

očeta Vinka Mlakaija se is
kreno zahvaljujeva sindikatu 
in sodelavcem IMP Inženi- 
ring-a ter sodelavcem Pre- 
lest-a za cvetje, izraženo so
žalje, pomoč in spremstvo na 
njegovi poslednji poti.

hčerki Nuša Biškup 
Meta Zajc

Ob smrti moje mame se 
zahvaljujem vsem sodelav
cem za izrečeno sožalje, sin
dikalni organizaciji Elektro- 
monteija pa za darovano 
cvetje. Še posebej se zahva
ljujem vsem, ki so mamo po
spremili na njeni zadnji poti.

Antun Mikulič


